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This is August 6, 1990, and this is an oral history interview with Ambassador Douglas
MacArthor [T at his residence in Washington, D.C. The interviewer is Mack Teasley of the

Eisenhower Library,

TEASLEY: 1thought | should start oft by asking when vou first became associated with General

Eisenhower, | assume when you were the political advisor’s - _ .

MACARTHUR: [ first met Gieneral Fisenhower about 1933 or the beginning of 34, Afler [
passed my examinations for foreign service in 1932, we were in the deplhs of a deep depression
and the Congress did not appropriale any money for any foreign service officers so the
Department of State told us to go out and find something to do for a couple of years, 1 shipped
firal a8 an ordinary geaman on a small fresghter and we Mew out to the Tndian Ocean and back, or
around the world. Abowt two months top then [ eame back, T had been in ROTC, graduated at
Yale, and T gol word when 1 got back, 1 gol a notification that they were taking on reserve
offtcers, for active duty for tours of six months. So ] joined and was assigned to Fort Hoyle and
then several weeks later [ was sent to the regular army captain to take over 2 CCC company and
s [was in the army from spring, late spong of "33 until Qctober of *35 when the State
Department finally gol some money. And I used to go and call on my unele, who was chief of
slall, General Douglas MacArthur, at that trme, He was deeply concerned aboult the morale of
wounger, jumier officers in the army because al thal time vou could be seventeen vears in the
army, a graduate of West Point, sevenleen vears in the armed forces and still be a first lientenant,
Al Gruenther, who was General Eisenhower's chicl of staff, was a first lientenant when [ met
him, Twas a second lieustenant in the reserves, Mark Clark had just made captain, But to get

back to your question; | used to call on my uncle because he wanted to {ind out how the younger
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officers were feeling and taking this “hump” of 4,400 captains and 11,500 oflicers. One major
general died, one brigadier moved up, and one colonel moved up and a major moved up.
[Laughter] First time | went to eall on him, at his request, | was greeted in the outer oflice by
Major Eisenhower, who was on his stafT and then be told me that he had a very high regard for
Major Eisenhower, He was one of the ablest and brilliant younger middle-grade officers in the
army at that time, 3o I met General Tke first as "Major Tke.” T didn't get to know bim well, but 1
knew his brother Milton better than [ knew him. [ don't think 1 saw him agam until Normandy,

[ 44,

£ And vou came over, vou had been interred by the Germans . . .

MACARTHUR: Well, after boef tours in Canada and Ttaly T was assigned to the embassy in
Paris in February of 38, The war clouds were clearly nsing over the horizon at that thne. | got
there in February of 38, you remember the occupation of the Rhineland by Hitler that went
unresisted, occurred in '36. 1'd been there only five weeks when the Anschluss came and Hitler
took over Austria in March of 38, Sent me down to do a report. 1 was diplomatic courier,
carrying & pouch, [spent two days there doing a report on the Austrian reaction. Then in
Seplember Hitler ook over the Sutdetenland of Germany, 38, Then in March ol '3% he zobhbled
up the rest of Czechoslovakia and then started the movement on Poland, So in Pans at that time
there was a sense of inevitability just like a Greek tragedy, of one event leading to another event

1o anather event and then finallv the tragedy. In a senze, as 1 look back on it, when war finally
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came there was almost a feeling, people had been living under tension which gradually mounted
on the Polish thing and after all these various aggressions that had gone unanswered, (here was
almost a feeling of relicf, well, at last, you know, the waiting is over, it's here, Of course, the
people in France thought that they were invincible, imagine how with the Maginet line and the
state of their forces. But the concept was really a World War [ concept of entrenched positions
and not the war of movement that the German general stalT had desiened and which General
Patton, in his own way, back when 1 transferred from field artillery, went down to the 3™ Cavalry
when T was in [unintelligible] and Lientenant Colonel Patton was commanding officer of the 3
Cavalry at Fort Mewver and he was constantly preaching armored cavalry, not horses, but armeored
cavalry and more movement and so forth. So, the only other interesting thing that happened 1o
me during that period, 1 had some mteresting trips to Germany and other places. The ambassador
usedd ta use as his courier the junior officers in the political section of the embassy, which was
extremely interesting. | made trips to the southern rundown, to ltaly and Greece and Turkey and
back up to Yogoslavia. In August of 1939, about mid-August, [ was picked to be the courier
carrying a special letter from President Roosevell to the president of the Presidium for Stalin,
Because unbeknownst to anyone except a few people al the very top in our government, Charles
E. Bowen, Chip Bowen, who was one of our very distinguished yvoung diplomats had made »
preal, close friendship. friendly relationship with the young second secretary in the German
cmbassy in Moscow. Chip was in our embassy there. This we don’™t even hear sbout, He was

had secretly informed lim of the negotiations going on, the secret negotiations between Stalin

amd HMitler, the Stalin-Hitler pact. At that time, after the gobbling up of the rest of
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Czechostovakia in March, ‘39, T think it was, the British and the French finally decided 1o send in
a delegation to Moscow to negotiate a treaty with the Russians, a non-aggression pact, which
would have features to help deter Hitler, Because their foar at that time was that if Hitler's back
door was open, all their concern was that if Hitler felt that his rear was socure, that iz, the castern
frant, falling on castern Europe and the Soviet Union was secure, then he would feel free to g0
dhead and attack Poland and take on the British and the French in western Europe. So they sent
this mission at the end of June, beginning of July and the Russians just played with them while
they were secretly negotiating with Hitler. So 1 got there and was met by Chip and he said he had
a diplomatic reception that night for us 1o meet [Jonathan Hayright?]. When we got there and
pretended to be drinking and having fun, old friends getting together. Chip to1d him quictly that 1
had come with a letter and he said you've come too lale, it was initialed last night. And he
described i, the three Baltic states going 1o Hitler and the eastern part of Paland, a hunk of that
ging 1o the Soviet Unton. And this, of course, we knew immediately meant war but he added
one other thing that enly came back to bite me a hit jaler when [ was in Iran 2 few incarnations
later. He said that the Russians were brutally insistent that we accept the ¢lause which we
refused to accept. Which in translation read, "the area to the south of the Soviet Union in the
direction of the Persian Gulf was the center of the aspirations of the Soviel Union.” ['ve never
forgotien that translatten. So I was bundled on the next plane back to, the next train, there were
na planes flying out of Europe in these days, you had to travel by train, with instructions 1o stop
off in Warsaw and tell Tony Biddle, our ambassador there, 1o expect an attack within two weeks,

same thing with our charge d"alfaire there in Berlin, | remember T went in and said 1 had a very
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top secrel message to get inand he had a large cryvstal vase and when 1 said T had s message 1o
2ive him he started beating on this vase and he said. "I'm convinced thal the Germans have
succeeded in winng up this embassy. We'll po out and take a walk and you can tell me about it
outside where we can walk and so forth.," And then I gol back to Paris, [ had a doubled-encoded
tonger message than the brief one that had been sent from Moscow. And sure enough, in the
moming 1 got back about three davs before, T think the Muolotov-Ribbentropp Pact was
announced on Auguest 23, although it was the middle of August, about the 16th or 17th when it
had been initizled, agreed to, And sure enough, on the first of September the balloon went up
and that was that. So then we went through the period of the "Phony War,” 1a drale guerre, thal’s
what the French called it. And then Hitler mounted the major assault in May, poked through at
Sedan and as the Germans advanced on Paris the advance was delayed a bit because they turned
and went to the coast to isolate the British, break through the British wing of the fronl so that
they could pick up the British, Which they did not succeed in domg because of that marvelous
evacuation at Dunkirk. But as they advanced on Paris the French government decided to retreal
Fhe ambassador, Ambassador Bullitt and Bob Murphy, at the last decided 1o stay in Paris when
the Germans came, with Bob Murphy, Hugh Fullerton who was the head of the economic
section, all the top people except Freeman Matthews who was later sssocizted with General
Eisenbower as a political advisor o [unintellivible] at Gibraltar during the North African phase,
3o [ was one of three people named 1o go with the French government. Doe Matthews. who was
the head of it, Woody Wallner, who is dead now, tunmtelligible], mysell and then we were to

pick up Tony Biddle, who had been ambassador to the Polish government in exife, located in
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Anger further down toward the Loare valley area. So 1 went with the governinent to tour and then
called in our final appeal Lo President Roosevelt for military assistance and then on 16 Bordeaus
where the German-French armistice was signed and the Petain-Laval govermment was established
in it's so-called "free zone" and headed for the capitol in Vichy and T was assigned with Arl
Matthews to our ol embassy in Vichy. In Vichy, of course, when France fell at the beginning
there was no organized resistance. The only people who had a resistance capability - the
Communist party - were pariners with Hitler in this endeavor. The first few months of that
summer, net until the early autumn came along, sometimes single people or a couple of them
would come in and say, "We've got a little group whao vol information that we can pass on, What
information would be helpful 1o vou in the American Embassy to pass on to the British?" And so
these individual little resistance groups sprung up and people joined them, And we had close
contact with a number of these different groups, Some of them had people in Laval's
headquarters in (he Hotel du Parc and they told us shout German demands and his reactions.
Some of them would give us messages or information on troop movements, particularly German
troop mevements, air movements, but particularly we were interested for the British in
mavemnenis in the French ports, submarines, surface raiders, thin g5 like that. Then we got Albert
[Lavay?], my friend [Lavay?). who was the customs agent at Confront just inside Spain, the
Spamish-French frontier, and as things progressed he got Colonel Donovan to furmish sendin g
sets, [unintelligible] material for the French to work funintefligible]. He brought most of those
through Albert [Lavay?]. And by the time that the landings in North Afiica occurred in

November of '42, we had a rather extensive contaet on an individual basis witls people from
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different [unintelligible] several of them later actually became prime ministers of France,
foremost De Gaulle, first defense minister afler the Brilish in Paris [unintelligible], George
Bidault, whe was foreign minister and then later prime minister, Joseph Lanicl and a Dr. Mazze
in Brittany who was a big risk-taker. Laniel was known to me, So when we landed in North
Africa the Germans burst into the embassy and took us away and we ended up interned in
Germany. That was in November ‘42, where first we werc put aside by the French so that the
Cermans could pick us up to move us from Vichy to Lourdes and then [unintelligible] sent a
detachment to bring us back to Germany. And we were there until March ‘44 when a strange
agreement was finally worked out with the Germans for those of us. Our members had been
augmented by some Red Cross people that they had picked up in France near Oberon who were
warking in so-called non-occupied France, our vice-counsel and two Lumntelligibie] and some
other people. We were exchanged in 44 then | came back and went into the department and then
Colonel Donevan's people at OSS suggested that [ get tumned over to them and he parachuied into
Nemandy before D-Day because | was the only one they personally knew, 1 had a lot of de-
bricfings about Mazze and Laniel and a lot of these people. 1 knew these peaple bul the
Department, ours said fine, but the Department said no, that | really couldn't contribute anything

lo the success or failure of the Ianding.

Q: Had you had parschute training or were they gOIME W0 give you that?

MACARTHUR: They were going to give me traiming that was the reason they approached me in
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March after [ got back within two weeks. they were woing to give me that training. | said no, a
lot of resistance people were going 1o be very important politically when France was liberated
and it's much more valuable to have somebody who's worked for them on a first name basis and
knows them well rather than having anyone who’s going to contribute anything in fire power.
The resistance people were going to be hard to handle, to cooperate anvway and vou've ool an
operative there. So then [ was held up and then went over eventually to London and then into
Wormandy on General Eisenhower's staff as assistant political advisor for French resistance
workgroup, Worked with G-5, General Jimmy Coombs who was a former foreign service

[tmintelligible].

2 You joined the contingent in London before the invasion then?

MACARTHLIR; Yes, | joined SHAEF,

{): SHAEF.

MACARTHUR: SHAEF, London. The invasion had occurred when they sent me over. In other

words, [ was no hero, 1 went in after it was secured and had our beachhead but before the

breakdown and then [ went into Normandy and [ participated in the liberation of Paris on August

25% of 4.
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(: Bo you were a Foreign Service officer attached to headquarters or how do you . .,

MACARTHUR: Well, | had the assimilated rank of colonel and was assimilated, | was in
uniform but without the colonel's [unintelligible], the insignia, but T was a member of the staff, 1
was on attached duty from the Foreign Service on General Eisenhower's stafl as a civilian to he
assimilated rank colonel. And then the might before, the day before rather, Monty was goin oo
liberate Brusscls, Bedell Smith called me in and said, "MacArthur, General Eisenhiower wants
¥ou to go up and see how Monty handles the liberation of Brussels. ["d heen present at the
liberation of Paris so 1 went up camouflaged as 4 colonel, in that uniform. Brussels was liberated
by the British and just as we had General Leclerc [unintelligible] the [Free French) 2™ Armored
Division fo lead the way into Paris the British had 5 General Piron, a Belgian brigade that had
been formed in London, people that had escaped and gone over there and they encouragzed them,
They were all in British uniforms too excepl they had Belgique on their left shoulder pad. [ was
about the only guy in an American uniform and [ had the greatest success in my life hecavse
there were beautiful girls on the boulevard who embraced this uniform and [ had the good luck o
be inside it. So when I went back to Paris | was reassigned to the embassy but as SHAEF

embassy liaison with General Eisenhower's headguarters.

Q: You were with G-57

MACARTHUR: Well, actually it was not G-5. When we liberated Paris they set up o liaison
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group with the French, General Eisenhower did, ['ve forgetten the general, the major general
who headed it, but it was a liaison group outside of G-5. And it was the special linisan with the
French government and so forth and so on. As [ was going to say, | knew intimately the French
minister, whom I'd met, run back [unintelligsble] during my Vichy days he'd come over [rom, you
know, foreign minister and defense minister, the ONR, Conseil National de Ja Resistance, which
was the senior body of the French resisiance. There were fifteen people, T knew six of them. |
hael worked with six of them so | was sorf of assigned 1o head up the political section that warked
on the French problems and information about them and so forth. [t was a veTy interesting time
because | had one great advantage that my colleagues who came in from North Africa because
we'd had a diplomatic mission near the Free French under [unintelli gebie], they came up
eventually from North Africa about two weeks after the British, But T'd been i France before the
war, during the cccupation, and then [ had one advantage that none of them had, I'd been locked
up by the Germans, | was in the French eves a déporté politigue, a lellow who had worked with
the Resistance and been deporied and so forth and <o the French couldn't really say to me, "You
Americans den't understand how we suffer and everyihing else and so forth and so on," which
was one of the things that they occasionally, some of them tried to pull on me. So it was a very
interesting time and knowing all these peaple, the secretary general of the foreign office who ran
the show [unimelligible], Bidault, and | unintelligible] who was an intimate friend, He had
escaped and he was in Vichy and he was responsible with Stass Ostrarog. About four days
before Pearl Harbor T 2ot word from them that they were inside the ministry and kept us informed

of all German [unintelligible] and things that were happening elsewhere [unintelligible|.
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Ostroveg, Stanislas Ostrorog, who had a distinguished career, by the way. They brought this
telegram they had just gotten in from Saigon saying that the French in Satgon, the Japanese
moved into Saigon [unintelligible] saving that Japanese ships of various kinds were loading
combat, fuliy equipped, combat troops and equipment for, obviously, an amphibious, or landing
aperation some place south possibly in Malaysia, Singapore, or the Philippines, We gat thal
message about three days before Pearl Harbor, got it off and sent in on a ene-time pad but i

drdn’t seem to change anything,

¢ Did you have any inferaction with General Eisenhower when you were on the staff there?

MACARTHUR: No, General Eisenhower, | saw him, [ was presented o him and so0 on bul [ was
run entirely by Bedell Smith and here's something that you |unintelligible] that 1 only saw

CGeneral Eisenhower, as a figure, moving out of his office and going someplace and going back,

tJ: That probably changed then when you came hack to SHAEF?

MACARTHUR: Well, it did change. No, it changed before that. This was in Normandy and
during the thing, and then when [ was back in the liaison jobr in the embassy job in Paris in
Cretaber of, when [ was withdrawn from the commiand of SHAEF and went back in the efmbassy
1o head up political section but continued 1o be liaison with the SHAEF liaison office. Then I did

see him, and in fact, on a couple of occasions [ went with the ambassador. One when Harry
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Hopkins was coming over before the Yalta conference the one with the Soviet Unian
[unintelligible] under the instruction of the President to sce General Eisenhower, The general
fiad a dinner at Brown House, the presidential house in Paris there, for Harry Hopkins
[unintelligible] and Duff Cooper, the British ambassador, Jefferson Caff rev, Bedell Smith,
General Tke, and we spenl the evening, dinner and after dinner, in discussions ahout the Russians.
I remember one question in particular, | can't remember if' it was General Eisenhower ar Bedgl

wha asked the guestion or whether 1l was one of the British . . . |

[Interruption)

MACARTHUR: He said, "Harry, what does President Roosevell really think Stalin will be up 1o
alter we've won this war, in view of his [unintelligible] has happencd.” Cioing back to the
Malotav-Ribbentrop position before. And Harry Hopkins, withoul hesitation, said, "Well," he
said, "the boss thinks that we've done so much for him that we can make a good demoerat out of
him." Well, that shows how fir removed Roosevelt and Hopking were from any understanding
about what make Stalin tick. But on a eouple of other occasions there were junches or dinner
there when there'd be some senior official over and General Tke would have the American

ambassador and mysell o these things, So [knew him, | knew him only casually.

(: On those occasions when the conversalions were gomg on, what was your impression of his

grasp of the pelitical realitics of that time period?
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MACARTHUR: Well, 'l come to that a little bit later, if | miay, when [ have more, [ obviously
was ang of the lower people on the 1otem pole at these things, wasn'l soundiog off But President
Eisenhower, General Eisenhower knew an awlul lol, and 1 might as well rather than wait,
General Eisenhower learned the hard way about international relations and what makes allizsnces
work and the problems that come up with friends and allies the hard way. He worked under three
of the most difficult, temperamental bosses that vou can imagine, commanding their forces in
both war, and later in peace, Franklin Roosevell, Winston Churchill and Charles DeCGaulle,
There can't be three people in the whale world that vou learn more about the problems that come
up in alliznces and the businesses of national pride or one thing or another or the businesses of
individualism and ane thing or another. So he leamed the hard way. [ was not exposed to that
then but | was intimately exposed ta it later. 1 served in Paris until 1949 and then 1 was sent 1o
Brussels and was there only about eight or nine months when | was brought back to Washington
i take over the division of Western Buropean affairs, WE, we called it. And then while 1 was
there heading up the Western European division, which handled all that stuffwith the Benelux
countries and France and so forth, Not Britain, we had & separate section for Britain. We
decided to set up, the department decided to set up a special office of European regional afTairs,
EUR-RA, which was the backstop, NATO and Eurapean integration on the economics side. And
Ed Martin, whe was a brilliant man with a greal economic background and senior fellow in the
department, was the director of that office, and | was made deputy director with specific
responsibility of backstopping NATO, and our contribution 1o NATO. So 1 worked in the five-

sided building, Pentagon, for several weeks with the Joint Staff under Al Grmenther, who was
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then director of the Joint Staff, the Jeint Chiets of Staff, on the first NATO foree [unintelligible]
which siys something about our military because I remember our first rough cut which 1 told
them wouldn't, couldn't possibly ever wash. There wias 157 divisions. [t was reduced, believe
me, bul everybody had his two cents worth to put in, So 1 spent & lot of time working with the
Toint Staff and eceasionally I was brought in to comment or brief or do somethin £ with the
Chiefs of Staff, And then [ was responsible, of course, for coordinating on NATO meetings
when the Council met and then in the Brussels meeting of December 1950, At that meeting it
was decided to set up an integrated command under General Eisenhower, a SAC ELR, & Supreme
Allied Commander Europe, and establish a headquarters outside of Paris. And I oot back and

General Eisenhower was then, let's see, he was at Columbia, | Eless.

[ Yes,

MACARTHUR: And he came down and he was accompanied by Al Groenther who was going
o ga along with him because it had been agreed that General Fisenhower, who'd communicated
1o ham the fact that he'd been selected and he accepted, he said he wanted 1o make a quick trip in
January through NATO country, And 1 was asked, because T had been head of WE and the A
jobs to coordinate the trip and go along and get all the hriefing books prepared and [ knew
virtually all the forgign ministers and defense ministers, prime ministers: NATO was smaller
then. 5o [ went along and there were about eight of us. There were General Eisenhower,

Colonel Gruenther, who was 1o be his chief of stafT when we set up the headquarters, P.D.
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Carroll, Colonel Carroll, "Quality" Carroll, who was sort of an Andy Goodpaster tvpe al that
time, quite young, died a number of vears aga, Cratg Cannon, Lieutenant Colonel Craig Cannon,
Major Bob, or Captain Bob Schulz, who was sort of & personal maid, you know, they do all that
stuff, myself, and Dick Wallers, who was a major, and [ was responsible before the frip to get

wegether all the briefing books, briefing books on .

(: Each couniry,

MACARTHUR: Each country with the personalities of prime minister and the political
stiuation, military situation, forces and so forth. General Eisenhower really didn'l enjoy reading
briefing books. He disliked it He would glance through them for statistics but then he wanied 1o
be briefed orally so that he could ask questions [unintelligible]. So he looked over the books,
which were reaily, prepared about it four or five days before he went. And then as we went from

one country lo another we would get the books out again and then have an oral briefin g 'where. ..

(x Was this on the plane?

MACARTHUR: On the plane, yes, flying from ene place {o another or if we'd deive in the fate
evening, if there was going to be a dinner, carly in the meming, you'd have an oral bricfing
nefore you'd start. And he was a very strict visitor, We spent aboul one day in each country and

then came back and then we got back and T gol 4, he was very kind and complimentary abow
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how it had gone, Dick Walters and | had the job, every neght because there'd be alwavs a dinner,
prime minister's dinner or something like thal and before that General Clark would meel with the
prime mimster along with a couple of his people, Dick Walters and myself usually, and Al
Gruenther, And Dick Wallers and L, there'tt been earlier a meeting with the defense minister and
the foreign minister and the prime minister $o cach evening when we got back after dinner, about
Lh30 or quarter to eleven, Dhck Wallers and I would divide up the work and we'd do the
memorandums of conversation. We had two enlisted men, yeomen, excellent stenographers, and
we would then dictate @ summary of the talk and the points that the other guy had made, what the
(Germans said and so forth. And then we would go to bed about 1:00, we'd be finished by 1:00 or
1:30 or so. And then the enlisted men would have the job of going back and cranking out what
we'd suid so that the next moming it was available for us to look al, for General Howe to laok at
And 1 did it the traditional way of, Dick Walters, you koow, hie's just like a human tape recorder.
He's got the most fantastic memory. And he got in every pausc, paragraph and everything, This
was sort of helpful for the record too hecause sometimes they'd raise questions that General
Eisenhower said, "Well, Tl give that some thought and get back with you." So we had the record
and then we would pull together what had to be done and work when we got back to reply to

these guys and send word to them and so forth.

. How was General Eisenhower in the meetines?
f )
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MACARTHUR: He was terrific. He was terrific. He had the presence that you need for that

sort of thing. He was a victorious commander, with a [unintelligible] allied forces, He
understeod the basic fundamentals and would repeat it 1o me often. [ had him say to me, "Doug,
for an alliance 10 be warth anvthing there are three basic principles that have o be involved: one,
it has to be based on sovereign equality, Tt has to be based on both sides saying that they arc on
cqual footing. Two, thers has to be mutual respect; and three, cach party must see the treat ¥ or
the alliance in the first instance serving it's own enli ghiened self-interest, not somebody else's self
interest, it's own enlightened self~intercst™ Under these principles, which he had learned, as |
said, under those three tough taskmasters, he was an extremely, and which he observed in his
conversalions and his demeanor and everything else, he was an ideal guy 1o start off the SHAEF

tradition. He was fantastic. What time have wou got?

( Ten 1o efeven, This thing will stop at probably ten after.

MACARTHUR: Yeab, that's all right. Let's go shead. So then we 2ot back and then he thanked
me warmly for my help in the trip and that was the end of that ] thought. And then abourt & week
later Secretary Acheson said he was havine a meeting with General Eisenhower and General
Gruenther that moming, with General Eizenhower before getting ready to take off. Secrctary
Acheson of course had gotten copics of General Eisenhower's full agreement and all the papers
that Dick Wallers and | had done about everything that had been said so he was [ully aware of the

resulis of trip, the initial part, So they came in and they had a talk about the various problems
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and ooe (hing or another. Then General Eisenhower said, "T'm going to ask a favor of you, I'd
like 1o take Douglas MacArthur along with me as a political advisor.” Atcheson said, "eneral,
i you want him you can have him. [[he doesn't hehave throw him out of your airplane at 10,000
feet without a parachule,” So then it was sugpested that, | think it was Mrs. Eiscnhower
suggested it, that Wally, my wife, and myself go over on the same shi P the Queen Mary, T think
it was, if 1 remember correctly. So we all went over together to set up SHAPE, play bridge and
have fun on the trip. We had a good suite and came out for dinner two times and so forth. He
was still suck an important figure that he would have been swamped i he'd spent his time
roaming around the deck. Then we arrived in Paris and set up our first headquarters in a hotel
just off the: Champs-Ely sees which had been owned by the German Imperial family before WW1,

And my wife and SHAPE started .

r Were vou the head political advisor?

MACARTHUR: 1 asked the General how he wanted, T'd set up the business where T'd get a
summary something like the Secretary of State’s moming summary, and then the department told
all the NATO countrics and everything else to repeat it, everything from the Paris embassy for
e thal was of interest, directly or indircetly, to NATO countries, We were headed into the
perod of decolonialization then, where President Eisenhower understood so well what happened
in decolonialization halfiway around the world with the British or the French or the Belgians

down 1n Africa or the Duteh out in Borneo and what's now Indonesia and the like. But all these
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European countries, what happened could affect their economic, their political and their other

isterests and could have an indirect affect on SHA PE, on MATO,

() He understood that very well?

MACARTHUR: Oh, he understood it completely and that's why he said he wanted 1o be it and
then he said that he would like . . . | said I'll prepare a summary for anyihing I get with the
telegrams every moming and he said, "No, I'd like you to come in, you do your own little
summary but I'd like you to have an oral briefing and bring the telegrams along in case I want 1o
see them. But 1 want to be orally briefed so we can bat things back and forth and 1 don't wanl to
read “telegraphese’." So we had a regular routine. Td go down 1o the embassy at 6:45 and pick
up the telegrams amd then I'd go 1o my office and my sccretary would be there at 7:15 and [ would
dictate a litle summary, usually try to keep it on ane page, maybe four or five lines to 2 subject
because there was some stuff in there was no point in botherin g the General about, 1t was either
irrelevant or it had been repeated to us, And then I'd woan and give him the litte thing and then

I'd brielhim orally on it toa greater extent than just the sentence or two or three that were there,

€z This would have been later in the moming?

MACARTHUR: FEight o'clock.
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2 Eight o'clock.

MACARTHUR: Eight o'clock every morning until ghout a quarter to nine, forty-five minules
alone. And | always sent a copy of the thing to General Gruenther, of the summary with the
backup telegrams, Al liked to read and sometimes he'd want to rcad the lelegrams oo, So [ used
to greet him absolutely alone every moming and about forty minutes and then he would JEC Y
and have his staff meeting. The other thing that we did . . . he was very good about, when a
forcign mimster, everybady came down to Paris in those days, would beat their way to his door.
Detense ministers, foreign minisiers, sometimes prime ministers would come out, You know,
Ihe Cold War was getting colder and colder, or hotter and hotter depending on the metaphor.
And he would frequently have them out for lunch, Mr, Churchill used come over and the
fellows, and every week there'd be at least a forei gn minister or a defense minister or a prime
minister or somebody from the French side that wanted to ses him, see the thing. And he'd have
them for lunch or have them for 2 meeting and he was very kind and wsed 1o invite me to ail these
meetings, usually it'd be General Gruenther and myself. Il we needed any interpretation always
Dick Wallers, who is, you know, unbelievable in all fanguages, And il was a very pleasant
relationship. On oceasions, he and Mrs. Eisenhower would have Lauren and myself out 1o play
bridge, The two ladies got along cxtremely well together and it was a very warm and fi riendly
relationship, Twant to mention just a couple of things that came up that stuck in my mind. |
mentioned one of them, the fact that he was, well, in his presidency, when he became President,

he was the first President for well over 3 hundred wears thal had any firsthand and real knowledge
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of intemational affairs. We'd had a policy of isolationism singe the bepinning of our birth as a
natien and Presidents didn't know anything. Fisenhower went in with g remarkable
understanding of international affairs and forees, Mot just the military and not business, the
economie side, the political side and how economic difficultics would affect the political, bu
alsa the resources and assels that could be devoted to the defense through the NATO, SHAPE,
and MNATO forces and the like. And it was great fun, these moming bricfings hecanse |
remember once he said (o me, [ was briefing him on the Middle East. He sand, "Doug, when was
the last lime a Secretary of State went to the Middle East on a busincss tap?" | said, "General
Eisenhawer, no American Secretary of State has ever gone to the Middle East on a business trip."
He sand, "My God!" He said, "A whole defensive strategic posture is based on the tripod
concepl. MNorth America - Canada and the U.S.: NATO Europe and Japan, And two legs of the
triangle, the European leg and the Japancse leg are heavily, beavil y dependent on Middie East oil
and we're also becoming increasingly dependent." He said, "They'te tdesperately dependent and il
things go wrong in the Middle Easl," he said, "it could chop off two legs of the tripod and the
tripod collapses.” The sequel to that stary &5 that when [ got home after | was on the high seas,
Etzenhewer left in June '42 to come back and run for the presidency. Drean Atcheson had sen
him a telegram saying that Truman wanted me to go to Victnam as ambassador, General
Eisenhower sent me back a telegram which he purposely didn't show me uniil after he'd sent it
because he said he didn't want it to be affected by an vthing that [ might say or anything ¢lse. He
wanted it [0 be his appreciation. And it was that General Ridgeway didn't have great exporience

i Europe and he felt that | should stay there in faimess to NATO for at least two b lwo-and-a-
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hall months 10 be able to go around with General Ridgeway; 1 knew all the people, the cabinet
ministers, the defense ministers, and prime ministers and people, get an appreciation and then |
could go ahead, So [ finished that the end of October and headed home to g0 to Vieinam as
ambassador, | got to New York and got word that the President-elect would appreciate sesing
me in bis headquarters al the Commodore Hotel. Twent 1 p there and after he asked me abouwt
how Ridgeway was doing and how NATO was going and how SHAPE was going and so forth,
then he said, "You know Foster Dulles, don't you? And I said, "Well, I've met him. In Fict,
when he came over to Paris for an occasion, in mid-49 or semething [ was assigned to sont of
ook after him. But," [ said, "T don't know him well.” And he said. "Well, as you know he's
going to be my Secretary of State," He picked up the telephone and said, "Foster, would vou
come in?" So he came in and General Eisenhower said, "T've been talking to Doug ashout various
things." And he said, "I've already told you T want vou by the end of January. I'm inaugurated in
on the ZEst. [want you to take off on a quick one-day trip to each NATO country simply to
reassure them of my continuing and abiding interest and so forth." Then he said, "Foster, |
faven't talked to you yet about this. The second thing [ want you to do, the second trip 1 want
vou 1o take is a trip to the Middle EasL" He said, "We've never had 2 Secretary of State who's
ever been 1o the Middle East." And he said, "As you know, better than 1 do hoeayse YOU're an
expert in foreign affairs, the Middle East is of vital, vital munpertance o us and our allies.” And
he said, "T think Doug can be helpful in arranging that, He can certainly set up vour Middle Fast
trip, your NATO trip, because he's done it for me when T was SACEUR. He did it all right. He

coordinated all my trips." So then he turmed to me and he said. "Doug, vou know, | don't know
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1o many people very well in the State Department now." See, I'd been-away rom State
Department for a long time. He said, "l know you're going, you're slated te ga, 1o Vielnam as
ambassador bul you're so like an old shoe," he said, "and I'd appreciate it if yvou would stick
arpund and we can decide later what you'll do but I'd sort of like to have you around becawse |
don'l know many people on the same basis that T know you and the depardment.” So [ said, "Mr.
President, that’s an honor [unintelligible], of course.” So he said to Foster, "Would vou call up
the department 10 say that we decided that Doug will be working in the State Department with
the White House and have them settle where it'll be at, the title or whether [unintelligible] or
scrub the Vietnam assignment.” So Foster Dulles got a hold of Doug Dillon, who was thes
Under-5ecretary, Doug Dillon told me later it didn't come as a complete surprise. And 5o then [

was assigned to the department

[} You were counselor?

MACARTHUR: [ was counselor but they hadn't formalized that yet. That was the idea. But

what General Eisenhower said was that he'd like me to be, there'd be things coming up and they

hid in mind counselor but they hadn't definitely decided on the title. It was a presidential

appointment requiring Senate approval.

) Ismtthat the equivalent of today's ambassador-at-large or something?
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MACARTHUR: Well, they didn't have it in those days, they didn'l have ambassadors-st-large. [

was sort of floaling so [ went back, [ had the counselor's office and . .

[Interruption]

(3 You assumed the duties in the Department of State as housework but 1 was going to g0 back

just one step, if 1 could, and ask you, you staved on for a while at SHAPE when General

Ridgeway .. ..

MACARTHUR: T stayed on and Eisenhower [efl in June and I left st the end of Octaber.

Q0 And you indicated in your remarks that there was a difference in experience, international

experience, or expertise and so they wanted you there for seme continuity, 1 think,

MACARTHUR: General Ridgeway had had those with little experience in Eurape,

{: He came Trom Korea, didn't he? Or where did he come from?

MACARTHUR: Well, he had been in the Far East and Korea and, where he did extremely well

He was o combat soldier but General Ridgeway had none of the background and experience that

General Eisenhower had a5 a Supreme Allied Commander, commanding NATO forces, forces in
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WWI in both war and peace, It's true, he did have & command in the Far East under the United
Nations but that's quite a bit different. He was what vou might ¢all a soldier's soldier. He did not
bave President Eisenhower's breadth of understanding about the intricacies of an alliance which
wo far hevond just the military part of the total equation, the econemic, the social, the political,
and all the things that go in and affect the difTerent national components of a unified force, For
example, General Ridgeway decided, or Mrs. Ridgeway decided that she wanted to oo down to
Spain. Well, at that time Spain was under Franco. Several, T think the British might have had a
labor government at that time, in any event, several of the NATO governments had socialist
governments. For General Ridgeway to go down and vacation in Franco's Spain would have
raised 4 firestorm. So when he told me that he planned to do this thing T said to him, "General
Ridgeway, vou can't do that unless you want 1o start a real, real firestorm, political firestorm in
several of the NATO capilals.” 1 sald, "There's very strong feelings on the socialist party even
where they're nol a majority. And in some places there are coalition governments and in other
places there are siraight socialist governments and itll just tear it." So he was not very happy
with my comment but he came back about three days later and said, "What if T just go to
Majorca™ [ said, "Majorca won'l raise any problems as long as vou stay out of continental
spam.” Lsard, "If you go on vacation to Majorca [ don't think it will be picked up but if you go
inte Spain, mnevitahly it will, and of course Franco's government will try to exploil your presence
there, showing support for him and one thing and another.” So he ended up by going to Majorca,
[ mention that not only because with General Eisenhower it never would have happened. |

mean, he would have known long before | did that the composition of governments and that sor
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ol a thing, with Franco and the present state of disrepute that he was in would have created very

major psychological and political problems Tor hom as Supreme Allied Commander,

(¥ 50 he was more politically astute?

MACARTHUR: Much more politically astute, General Ridgeway, as [ said, was a fine, decent
kind ¢f a ouy which you'd like to have command vour forces or command vou in combat bul he
didn’t have General Eisenhower's expenence under those three teachers, rather difTicult teachers,
[ mentioned, Roesevell, Churchill and DeGaulle, To understand the multiple aspeets of what can
be construed a domestic pelitical situation, what that will have on the leadership or the
government of a country and, in turn, the effect that will have iT the cause of that, of a lot of

turmaes] 18 the Supreme Albed Commander.

Q! Were there any differences in his day-to-day operational style?

MACARTHUR: Oh sure, General Ridgeway had a totally different thing, With General
Ridgeway I'd go in and leave him a memorandum and sometimes he would glance and then say
he'd see me later, His was o totally different business. He was used to reading papers, staff
papers and one thing or anather, and so with him my modus operandi changed from a forty to
forty-five minute morning mecting with General Eisenhower where the briefing was largely oral

with a one-page sheet with the subjects with a couple of sentences on them and where there was
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4 lol of back and forth and quenes on his part about, what sbout this or what about that or what's
our pasilion with respect te some place in southeast Asia or wherever 1t might be. So General
Ridgeway was more, whal you might eall, operated more simply as a soldier and not as what you
have ta be 1f yvou're a Supreme Allied Commander of allicd forces of important friends and allies.
He tack everything from the military point of view. His assessments of one thing or another
were from the purely military, or largely from the military point of view and not from the

political, social, economic point of view, which you have to have to understood and maove.

() You mentioned Southeast Asia and that reminds me that Eisenhower was very soon
thereafler, as President, confronted with Dign Bien Phu and intervention question and his views
repoaricdly are that since France had refused to come clear with its colomial interests, or declare an

end 1o cofonialism, that that was part and parcel of our ., . .

MACARTHUR: I'm glad you brought that up becsuse | hadn't thought about . . |

() At that time he was sorl of gelting immune o ., .

MACARTHUR: [ was here as counselor of the department when the French senl Generaf Ely

over, Dien Bien Phu was surrounded and T was the department's expent, if you will, on France, or

counsclor, and General Elv came over and asked us lo infervene at teast with air forces to break

or help break the stranglehold that the Viet Minh, as it was called ther, had on Dien Bien Phu,
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they had 11 surrounded. So President Eisenhower called a small breakfast meeting at the White
House and that meeting was attended by the Secretary of Defense, and Admiral Redford, the

Chief'of S1aff, Andy Goodpaster, Secretary Dulles, myseli .

(3 Was Allen Dulles there?

MACARTHUR: And I belicve Allen Dulles was there too, to discuss this French request. And
the President wanled the views of everybody there and [ remember that Admiral Radford | . . the
Preswdent made quite clear that he was not enthusiastic but wanted their views before he made the
linal decision. And Admiral Radford spoke up and said that he had two carriers standing about
Iwo hundred miles ofT the coast and he could pul earrier-bormne wircraft that could pul 4 pattern of
carpet bombing around Dien Bien Phu where the Viet Minh had the French encireled. And 1
remember the President said, "We've got our own pictures, or some pictures that we got of Dien
Baen Phu and the area around it, its jungle area.” And Admiral Radford said that he could go
ahead with this carpet bombing. He was all prepared 1o do 50, And Eisenhower said in effect,
“Have vou lost your mind?" [ don't think he used those exsct words but, in effeet, that's what he
sind. He said, "We know from pictures, we know the terrain. We know that it's like a jungle
around Pien Bien Phu, You pul your air carrier bombers in, they bomb and the fellows simply
pull back and head into the jungle. we don't do any really serious damage to them, There isn't
any concentration in the open that you can get at.” And then he said, "When your planes go

away, they move nght back in." He said, "If we go in with carrier-borne aircrafi or aircraft of any
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kind we have committed the United States to military participation in that war." He said,
"Adreradt will not do the trick.” He said, "For the reasons that I've explained, aireraft will not do
the irick." He said, "Then we have only two choices left,” He said, "One choice is o relreat with
our lail between our legs because it hasn't done any good, and it hasn'l broken the siege; and the
other choice is to go in since we've committed Amcrican prestipe and if we retreat with our tails
between our legs it will send a signal to all our allics that we're not very dependable. We
promise a lot, but we can't deliver. It will have a devastating effect on some of our other
relationships, alliances.” "Or," he said, "we go in with ground troops.” And he said, "As long as

P'm President we will not go in with ground troops into Vietnam." And that was the end of that,

{2 Had he mentioned nuclear weapons at all at that , . .

MACARTHUR: Al that particular time, T know at one, on one occasion Radford mentioned, 1
don't remember who at that time or not, but [ know that Radford, not as a proposal but as one of
the options that was open, we could use a small nuclear weapon on Viet Minh concentrations
further away where we could do a lot of damage. And that one the President rejected and so did
the Secretary of State. They both rejected that as being absolutely impossible to carry out and at
the same time maintain & position of leadership because the fallout from the bombs . . . although
we might call them small, what we call small bombs, were about 10 or 26 tons the size of the
Hireshima and Nagasaki bomhs and that there would be devastation and tremendaots casualtics

on the part of the eivil population as well as the military, But | don't remember that heing in the
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context of that particular meeting. [ remember the issue but I just don't remember when it when

that one came up.

Q: Imentioned that I'd been al a history conference at the University of Marvland, the SHAEF
organization, and one of the papers presented there was entitled "Eisenhower versus Dulles” and
the fact that Eisenhower, the real hawk at Dien Bien Phu. 1t was saving that the conventional

wisdom among historians is that John Foster Dulles was the hawk . | |

MACARTHUR: That's not true.

Q: ... amd that Eisenhower was the restraining force hut this scholar sort of turmed it on its head

and saad thal [ke was the real hawk . . .

MACARTHUR: Well, he did tum it on its head because [ was present at that breakfast and, as |
said, there was only about eight or ten of us there: *Engine’ Charlic Wilson, 1 auess was the
Secretary of Defense then, be didn't have much to offer but he did mest of the speaking for the
military; Dulles, myself for the State Department. [ think Andy Goodpaster, 1 believe he was
secretary o the Cabinet or something at that time, that 1 remember. And Allen Dulles, | think,
was there too, But Eisenhower, T'll never forget, when he said, "We have only two choices: one
to retreat like 2 dog with its tail between our legs because it's been totally ineffective and the

effect thal will have on the maorale of our other allies elsewhere; or go in with ground troaps, We
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will not de it as long as 'm President.” He made that very clear, And Dulles never advoeated

uoing in, but he didn't oppose it either, He let sort of Radiord run with the ball on this one,

(3 My fecling about that is that Eisenhower's often, you can find documentation where he's
talking about these military options, but he was a realist in the military arena and knew what it
wonld take to be successful, and so he always mentioned it in this worst-case scenario, bul it was

never really a viable option as far as he was concerned.

MACARTHUR: No.

(3 Whereas Foster Dulles may have thought a partial military sction would have been justified

whereas Eisenhower wouldn't have gone for that.

MACARTHUR: Mr. Dulles was somelimes intrigued. [ was very fond of Foster Dulles. |
travelled about BO,000 miles a vear with him sometimes, gol to know him extremely well. But
Mr. Dulles also was a man that liked to be challenged. His small moming staff meeting was jusi
a fow ley people. He would come up with an idea that he'd been turning over and he'd sort of
think out loud with us, Thal was the meeting we had the Under-Secretary and the geographic
assistant's seeretary, counselor in those days, and the policy planning staii. He'd come up with
soane things that Bob Bowie, who was a - you might want to interview if you haven't - was head

of the policy planning staff. Willy Merchant, who is dead now, was a tremendousty able fellow,
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had the Scerctary's respect. Herman Phleger, the legal advisor whoe was from California whe is
now a carcer persan. But we used to, the Secretary would come up with some kind of an ides
ard we'd shoot it down in flames. [ mean, [ remember Herman Phleger kept saving, "You can't
dor that, Mr. Secretary, [tain't legal." Or Bob Bowie arguing against it or mysell argning against
itand so forth, T mention this because several years later | was oul in Japan and | was up to my
neck in negotiating the U.S.-France security treaty. [ came back for some consultations. 1 et
with the secretary and 1 had a, as Lsay, a very close relationship with him, and he said, "Doug,
weuld vou consider coming back as Under-Secretary of political affairs in Japan?" | said, "Well,
Mr. Secretary, I thought after four vears of me vou'd have enou gh of me forever and ever.” | said,
"Why in the world would you want me to come back? "Well," he said, "Freddie Merchant is
pomng to Canada as ambassador, Bob Bowie's noing back to Harvard, Herman Phleger's going
back to California, and | don't have anybody who tells me when I'm wrong." And he said, "I
sometimes have thoughts or ideas of things, but" he said, "this is a very complex, very complex
world. Every secretary of state needs somebody to challenge him and point out when they think
he's wrong." He said, "The Sceretary makes the final decisions but no seeretary can operate if he
doesn't have people o challenge thoughts that hie may have if they believe that they are not the
right path to follow." So he was a man who we used to wrangle with. [ say wrangle, it was
cood-natured wrangling if you will, but behind it there was really a strong feelin g that this path
or that one is not the ideal one for us to take. But in the business that we were talkmg about, the
Dien Bien Phu buginess and that sort of a thing, | think he was prebably intrigued by the idea of

an American intervention because he had been one of the moving forees behind the concepl of
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the SEATO treaty, Southeast Asian Treaty Organization, which was designed 1o prevent or help
avoid having a militant, Commumist Vietnam expand on the domine theory and take over, vou
know, Laes, Cambedia, Thailand, Malaysia and the rest of southeast Asia. So he was intrigued
with that. The SEATC treaty, of course, was a misconceived instrument. | pegotiated it for the
United States. And under the Secretary's instruction, guidance, [ drew the first drafl of the treaty.

We modified as we wenl along,

0 I was an attempt at encirclement but alzo |, |

MACARTHUR: No, no.

(¥ ... to ensure there was mullifaleral action as required.

MACARTHUR: Me, it was an attempt to build up an alliance in Southeast Asia that conld

oppose Vielnamese Communist expansionism, Vietnam supporied by the Soviet Union and so

forth, And the great fallacy was that the principle people that were for it were the [ormer calonial

powers: France, Britwin, Ihe United Stales and the Philippines. and junintelligible], and Thailand,

and who ¢lse do we have?

) Was Australia in there?
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MACARTHUR: Australia, New Zealand, But Anthony Eden blew it hecause without clearance
with the people we . . . [ chaired a working group here initially in Washington before we got
down 1o negofiations, we had these meetings with ambassadors there and 12id out a draft for them
to cansider and one thing and another, But Anthony Eden on his own invited Pakistan, India and
Burma o be a pari of this thing, That isn't really Southeast Asia, that's south of if. And India and
Burma twmed it down cold and Pakistan accepted, but for the wrong reasons. It accepted because
it wanted to gel allics against India and then we went through a process where § went oul 1o
Manila and negotiated all but one or two final peints and then they had a meeting of the
ministers, Secretary of State, and foreign ministers. And the Secretary put in a reservation saving
that aggression in terms of the preamble and anticle so-and-so of the treaty, inzofar as the United
States was concerned, is Communist aggression. This led [unintelligible], the Pakistani prime
mimster to walk out of the room saying he wouldn't play and so forth, Well, eventually he was
persuaded (o sign the treaty but this made it clearer than ever that they, as far as Pakistan was
concemed, they couldn’t have cared less about Communist aggression. They wanted allies in the
nexl go around they had with India. So it was flawed by a leading role that was taken by the
predominantly colonial, two great predominantly colonial powers in the world at that time,
Britain and France. ASEAN which is the, il you wanl, sequel or different option has only peaple
from southeast Asia in that area in it and that's the value of ASEAN as compared 1o SEATO

which was flawed from its initial concept,

3 [ think this same scholar at this conference mentioned that he thought the French, or that
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Dulles wanted the EDC a0 much and that he was really just sorl of horse trading with France (o

zet them to give up colonial ties tn Vietnam for the EDC, T think.

MACARTHUR: Well, let me say a word about the EDC.

0 ... the rearmament 1s5ue, too, 1 suppose.

MACARTHUR: You know, our whole supporl of European integration was largely based on the
desire, and indeed the Marshall Plan was designed with the sense in that end to get Burope (o
give up its endless nvalries and wranglings but in particular we were concemed about the fulure
of Germany. And this was before President Eisenhower was elected but it was very much a
central theme in the Eisenhower administration. And the idea was that European integration, one
of the great values that we saw was, if you had full Buropean integration involving Germany the
threads of Germany, which in the past had created a lot of problems, would be so thoroughly, if
vou had complele mtegration, woven mio the threads of the olher Europesn countries that vou
would have a fabric and then even if Germany again suffered from some rather destabilizing
leadership the cost of Germany trying to unravel its particular threads from a fabric of Europe,
the economic cost and the social cost and the whole cost of the whole business would be so much
thal Germany wouldn't be able to detach ttself and go its own sweet way as it had in 1870, 1914
and 1939, So then the problem came up of manpower, [ say then, in this peried, and the fact thal

we had to have a German contrebution to the forees, the Allied forces, the NATO forces, And we
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Just, you know, we Just couldn't do enough with the capabilities of the different countries,
financial, economical resources and capabilities. And thal quite aside from that, Germany was in
one of the geographically most key positions and that its defense was important o its people amd
that it should make a contribution. Well, this of course, sent the French right up the pole and
then there were all kinds of things. 1§ T remember the EDC, the eriginal ides came out.ol a talk
from one of the French people saying well, break this thing down into small units so thal there
150 any German army, you know, you have mayhe a battalion level or maybe regimental level,
vl have different umits and different things and put them into divisions and so forth, the dangers
that the French foresaw after 1870 and 1914 and 1939 would be alleviated. [don't believe it
came from a formal propesal but | think onginally it was a French idea as a possible way of
preventing the emergence of a strong Genman harmony which would be a pant like the other
pational units of the defense structure. And then, of course, the French shot it down in flames.
They weren't having any part of it, At that me, as | recall, no other proposal had been put up
that would meet the ebjective of the EDC and there was a lot of strong feeling about shooting
this-thing down with nothing valid to replace it Mr, Dulles certainly shared those strong
feetings, Tihink the president did, 1 know he was struggling, trving o pull Germany into this
thing and weave it into a BEuropean fabric, but we swmounted that cap, 1was interested, though,
what vou said about this conference vou attended, that they had a misconception about the

president's role i Dien Bren Phu. Just 80 degrees off the beam,

0 The historian wh presented this took a lot of Nak from the audence afterwards, The aother
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historians didn't agree with his thesis at all but he was pretty serious about it.

MACARTHUR: | don't know where he got his stuff.

) That was what the other historians said.

MACARTHUR: Yes,

3 Thev fclt that he had misinterpreted some things.

MACARTHUR: We were sympathetic to what the French were doing then. We sure as hell
didn't want to see Vietnam go down. [ mean, during that period when [ was counselor [ visited

Laos and Camboadia . ..

[ Interruption |

MACARTHUR: ... victory there which we were much impressed with the domine theory, you
know, that if Vietnam went then it would be Laos, Cambodia, Malaysia, Thailand and all of
Southeast Asia would go. Because 1f southeast Asia went the choke point for us in the tripod
structure or strategic concept of North America, western Europe and Japan, the choke point for

Japan for oil and raw materials coming in and things going out was the South China Sea, And if
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you had that in the hands of an unfriendly power, and the problems even then were the
Communist-supporied business in the Philippines, both edges of that thing were in the hands of
the Communist power, What the hell would Japan do? And what would we do if you had thal
sort of a proposition, maintaining some sort of a position in that part of the world with respect to
our ANZUS obligations, Australia and New Zealand. So 1 think one of the things that Mr, Dulles
saw at that time, which was erroneous, and he was not alone by any matter of means. He, and we
as a government, tended to view Communism, particularly with respect to the Soviet Unton and
China, as a steel hard ball with no fissures in it and (hat here were one in Asia and one in
Western Europe, in Europe, weore bent on expanding Communist power so that eveniually
Communism dominated the world. And we didn't understand thoroughly enough in that period
of time the fissures in the Chinese-Soviet relationship, Now it's true thal some of thase Dssures
didn't really emerge until after the, what was it, the Twentieth Party Congress of the Communist

Party of the Soviet Union in '56 or 37, ...

¥ T think '56 is the date that's kind of given for the Sino-Soviet sphit,

MACARTHUR: Filty-six, and of course, from then the Sovicts wenl into a shightly dilTerent
made, saving peacefu] co-existence, which meant domination by everything excepl an overl
attack on NATO, which would lead to muiual destruction with what was available al that time.
So the view of Communism as a single-headed monster that was out to expand and strangle and

take over the rost of the waorld, China with a major responsibility for [unintelligible] 1o the Far
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Fast and the Soviet Union as far as castern Europe and expanding into Africa and efsewhere and

sther continents, that they would take the lead in that. That was sort of an image that we had.

O And along with that there's been a recent scholarly article by a Professor Roberl McMahon
who is at Florida or Florida State, I'm not sure which . . . maybe even served some time as a Stale
[Department historian recently, but he wrote an article on diplomatic history, that's in the journzl

that SHAEF publishes.

MACARTHUR: Yes.

(3: He talks about in the third world how the governmenl, our government, guite oflen assumed,

didn't allow for any differentiation between Communist parties in Jifferent countrics, in other

words. that sort of overlooked the nationalistic makeup of maybe some of these, the monolific

view af the Communist | . .

MACARTHUR: Yes.

(O And mayhe that's part and parcel of this same issue.

MACARTHUR: Well, yveah.
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() That was the times too.

MACARTHUR: We have seen one example that was foreseen by only one person that T know
of, Bill Leonhart, who was the Under Secretary in the embassy in, came back about '46, '47,
when Tito was considered an integral part of Stalin's boys in the block. Bill Leonhart wrote a
very inleresting arficle, hewas in our embassy in Belgrade, on why there was a real possibility,
nat a probability, a possibility of Tito splitting with Stalin. Thas was almost 2 vear before it
happened, it happened just for the reasons he said. But basically at that time, as | say, we saw

Communism as & single steel hard block with no fissures in it determined to expand and so lorth.

1 Yeou were very much involved in the major power summils and conferences that went on
during the Eisenhower vears, the Bermnda Conference, and the Minister's meeting in Betlin,

Geneva,

MACARTHUR: Yes. Youknow, the job of counsglor is a lunny jobrin the department, Bvery
Secretary of State uses the counselor's position n & different way, And when | came there,
perhaps becavse [ had coordinated some of the president’s trips at SHAPE and then he sugzested
to Mr. Dulles that | be charged with his initial trips abroad and then this led to, 1 sort of inherited
a job that was coondinator of plans and policies for these NATO conferences and our meetings
with the Soviet Union, which involved heavily, obviously, NATO. We never went into any

conference in those vears without having our own ducks in a ling and then getting a NATO
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working group or something, that we could they go over il so they would know, they wouldn’t he
caught he surprise by whal they were doing and they could have their input. And then eventually
we'd .. . the process was a very simple process in one sense and 'm glad you raised it because the
president made a very, very important point back from the very beginning. The process was that
there would be an interdepartmental committee of the interested ministry: State Department,
Defense Department, Treasury Department, CLA would have representation on it it would be at
the assistant secretary level, and then Commerce perhaps ([ there were some cconomic or
commercial things coming up, Whatever you needed in there that had a direct interest int. And
then wi would try to thrash it oul . . well, I've started the second step. The first step would be
within the department itself, if it were a meeting of NATO, it would he westermn FEuropean
people, the policy planning staff, the various people within the depariment, one would cover the
military view or regional affairs or liaison with the Pentagon. When we got our State
Department posilion lined up and cleared with the Secretary, because there'd sometimes be
disputes within the State Department and we'd have 1o decide. When we liad a State Department
position then we would meve to interdepartmental needs, which meant in the depariment, |
chaired the [unintelligible] meetings. The assistant secretaries would be there with an advisor or
two. And there we'd put our paper on the table and then it would be discussed and then they'd go
back and then we'd meet again approximately three or four days later when they'd cleared it up
and down in their place and at the various things, And we would move along until we had
something thrashed out. If there were disagreements, which on occasions there were between

particularly State and Defense, then it would go to the two segretaries to be solved, But when
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this business started out the first conference 1 presided over early in the Eisenhower
admimistration, the President and 1 went over to Mr, Dulles and the President said he wanted me
ta coordinate the policy plans and policy for the meeting. And then he said, "Doug, there's one
thing that 1 wor't have," He said, "The purpose of getting a U.5. pesition 1s to gel a 115,
position.” He said, "I know vour bureaucratic language when where there are diflerences vou
smather those differences with general language and then every depariment goes 1ts own separate
way," He said, "That's the sure road to disaster.” He said, "l want, when there are disagrecments,
I'want first to find out if the two secrctarics or three secrctaries, if Treasury is involved or
somebody else, can iron out their difficuliies. If they can't [ want those issues broaght with clear,
separate and distinet positions that differ to me. And then [ will decide what our position 15
going to be.” He said, "The last thing in the world that we can afford is that wonderful
hureaucratic language that you guys are 50 great at inventing where il's nice and gencral and it
means cverything to all people and each one goes his separate way,” He said, "That's no way 1o
go." When 1 was there in those four years | can only think of one or two occasions when it had 1o
g0 to the President because the Cabinet members, and there were, [ think there were two
occasions, they were both Secretary of Defense and Secretary of State, going to the President for
these differences and the President decided and vou marched or you'd get somebady in there whe
would march. So this was a big improvement over recognitive language, everything to all

people, you know, that we used to have before,

() That was probably more traditional in the past? It wasn't just the Truman administrabicen, it
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must have been . ..

MACARTHUR: Oh, no, | think it was traditional, historically, 1 think burcaucrats are good at

that, having been a buresacral for many years [ speak with some knowledge,

() Was the Bermuda Conference the first major conference that . ..

MACARTHUR: 1can't remember

€ ltwasn't'53 ...

MACARTHUR: It was one of the first ones because it was before our meelings, yes.

Q: Was Churchill . . .

MACARTHUR: And of course, this ane was a particularly interesting one for me because Laniel

and Bidault, the French prime minister was Lanie] and Bidault was the forcign minister. | had

worked with them both in Viehy davs and knew them intimately, really intimately, they were

both close personal friends. And poor Laniel got ill and Howard Snyder, the presidenl’s doctor,

nad to take care of him and Bidault ook over, Bidault was an arrogant little man. | would say

arrogant in the sense that he, Laniel who was a very decent, nice guy bul was not very versed in
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international affairs, Bidaull scarcely concealed his gcorn for his prime nuimster at the conference
table which didn't exactly enhance his image. But these conferences had finally, you know

you develop a framework to do this thing, the procedures, the state department’s position and
then the developing government position amd then a working group with the representatives of
the other people that are going to meet. This is for NATO and, or bilaterals with a particular
NATO country or some other country and then, of course, when you move up o meetings with
the Soviets, that's something else again. You go through more or less the same procedures. That
is, vour U.S. position, and then discussing it with vour allies. Because the summit, the '35
summit was a quadrilateral summit. We had the British, the French, ourselves, and the Russians
gt that semmit 2t Geneva, one of the early summits. And, of course, before that 1n *54 we had
some meetings with Molotoy and Gromyvko and company but we did the same thing. And then
we would have the meetings themselves at the summil meeting or foreign mimsters meetings
with the Saviets, it was a multi-fateral, not a bilateral. Then we'd go over what had happened,
we'd go in with a commen western position. Which generally held although sometimes got a
little hit shaky for domestic political reasons or something else, that sort of bickening. But they
generally held and then afler the meeting was over we had our working group that would prepare
and get ready after we had checked back with our own head men, secretary of state, or the foreign
minister and discussed what had happened. We'd then go into another working group mesting
preparing for the next day's meeting, sometimes the same night, sometimes early the nex
moming. So that when we went in there the Soviets couldn't pick us apart and get us wrangling

with each other because we knew that these meetings we're going to be presenting a solul front,
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this was of prime mmportance.

() These were mostly foreign ministers meetings with, Dulles would have been present?

MACARTHUR:; Yes.

(3 Dulles, but net the President necessarily.

MACARTHUR: No.

(}: The President would have been at the summit?

MACARTHUR: The summit is the only for the President.

: When, vou were at a couple of the summit meelings at least weren't you?

MACARTHUR: |was at all the summit meetings during the Eisenhower administration, I was

at all the meetings &t the foreign minister level with the Soviets, too, except one which dealt with

Southeast Asia

(3 What is vour recollection of Eisenhower's performance at those, in terms of, he'd sit next 1o
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John Foster Dulies and maybe . . .

MACARTHUR: Well, T think the President, at the Geneva summit, the president had
Eisenhower an his right and he had me on his lett. And we also had Hareld Stassen who put in
his two or three cents worlh whether he had coordinated with Mr. Dulles or not. We'd have the

Secretary of Defense ., .

(3: He has a book out now. Have you seen that? Tt just came out this last week.

MACARTHUR: Well, T think I was seated on the Secretary's, or the President’s left becanse I'd
been chaimman of our warking group and our representative on the intemnational alliexd side and
knew all the procedural and technical and other things. [ think [ was also there to be the lightning
rod for somebody else while Mr, Dulles was on his nght hand advising lim and of course, we'd
have the advisors and people.. You've seen pictures of the summit, there are advisars
[unintelligible], But the one thing that the President, | think., did not want and Mr. Dulles did not
want would be to get conflicting wlvice rom the left ear and the right ear, So we handled it that
way, 1wanted (o say one thing aboul the preparation for these meetings. At the beginning, the
President had a lot of respect for Mr. Dulles who spent his life preparing himself to be Secretary
of State, among other things. He had been a very successful lawyer 1n a very prodigious and
prestigious law firm in New York. But when I first knew him they had a good, close refationship

but it was not termibly informal. When we prepared for, T gueess it might have been that Bermaudsa
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Summit or something because 1t was the first. i any event 1t was the first summil meeting the
President was going to attend. I'd been coordinator of plans and policies and then the Sceretary
said that we'd go over when we had our ducks all lined up. He'd go to the White House, he and
mysell 1o meet the Pregident. And on the way over, in the car, he said, "want you to handle the
briefing on this, 'l make comments.” | said, "Mr. Secretary, | wouldn't think of il. | mean,
Jesus, vou're the Secretary of State" And he said, "No," he said, "you briefed Eisenhower for
over a vear and a half every morming. He's used to you, And [ wiall say that T asked you fo make
the presentation as the coordinater who put all these things together, knows the different views
that have been reconciled and then he'll comment on them. ['ll comment on them after vou've
made your presentation and then [unintelligible] the President.,”" Well, that's the way it went the
first time but the Scorelary was really very good, You can see why he was a very good lawyer,
And that rapidly passed away wheré I would go over with him that he would do the presentatien,
then we'd leave books [or his advisors to loek at and so forth. But when we would discuss the
position we would take with respect (o friends and allies on perbaps a NATO meeting, almost
invariably the President would say, "That's fine. 1 like that idea. 1 think the basics are nght. But
why don't you just shift the emphasis a little bit on this because [ think it would appeal more to
the Britigh," or the French or 1o whoever it might be and so forth, And almost invariably he
improved our presentation. He had this sort of innate sense sbout things, He didn't deal with the
nuts and bolts, change this nut and put a different kind of bolt there. But on the general business
of how you approzched the thing and how you presented it (o them and the rationale and one

thing or another, he really had always something vseful and helpful to add. And this is
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something that so few people know about him. You know, 1 think he's one of the most
underrated Presidents in this ficld. When vou look at his record over those years he did damn

well in the field of intemational affairs, damn well,

(1 1 think historians are geiling a greater appreciation and new books are coming out aboul the

hidden-hand Presidency.

MACARTHUR: Well, and with it afl, you know, he had, 1 mean, he had a presence but at 1he
ame time the President had a warm human side to him that was extremely helpful in thesc

meetings and things.

() | just heard recently, too, that he and John Foster Dulles may nol have starled off that close,

or that warm a relationship. The first year was a little difficult or something,

MACARTHUR: Well, this is where | mentioned when Mr, Dulles didn't feel he knew him well
enough when we went over lo brief the President on the first time when the President was going
to participate in an international meeting and Mr, Dulles s2id to me, "You do the briefing.” I
was exacily that point, Now this developed, of course, into a very, very close relationship later
and the subsequent times the Secretary, and Bill Leonhart wenl over with him usually, but he
would handle the whole briefing and everything, Mr. Dulles was a little bit nervous the first time

because he knew that I'd been brieling the President alone for forty minutes in the morning, all
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that period of time al SHAPE, and he hadn't and he knew the Presudent was used to me in the
capacity of briefing and il was exactly what you said. While the president had great respect for
Dulles, his opinions and views and his capabilities. there was not that closeness that developed.

It took about a vear or so for that intimacy to develop to the point where it was there.

() In the discussions that you had with John Foster Dulles and then the observations of your
seeing his relationship with Eisenhower, do vou think that he always respected Eisenhower's

opinions, that Eisenhower was definitely . . .

MACARTHUR: Absolutely. Mr. Dulles, and I should have mentioned this, Mr. Dulles.. . . a trip
we took abroad . . . I'm not just talking about conference. Maybe we were doing business in the
Far East or Southeast Asia. Mavhe we were going to the Middle East like we did in May and
then on to Southeast Asia. Every night when we finished our day’s business and we got back,
ending up with a dinner maybe with the prime minister or the foreign minister, this and that and
the ather thing, Mr. Dulles, personally, would sit down with his secretary and dictate a personal
telegram to the President outlining exactly, not going inte all the nuts and holts, but going into
the basics and his impressions and so forth, He was meticulous about this. He respeoted the
President and he's the only Secretary of State I've ever known that did that, He was absolutely
meticnlous about it. He was there to serve the President and when the President's decisions were

made, there it was.
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Q) From vour perspective you could see that Eisenhower was definitely involved heavily in the

forcign policy of the ULS.Y

MACARTHUR: Yes, but he wasn'l one of these people like Jimmy Carter that wanted to fiddle
with all the nuls and bolls because the day for a President, the day isn't long enough, [Tt were
seventy-two hours for a day it still wouldn't be long enough for & guy if he were getling inlo afl
the nuts and bolts, The basics and fundamentals and the principles involved and the basic
positions vou took the president was involved in bt he was not involved in all the nuts and bolts.
[t was the basic positions and thal's the way it has to be. Il vou're in a meeting and a nuts and
halts questions 35 raised by somebody vou've got the advisors in the bureaw, you have somebody
there who knows the nuts and holts answer (o something that is relatively unimportant in itself
but may be a link to semething else that somebedy else attaches importance fo. The President . .
. one thing though, he did not like to read long positien papers. And that's understandable. |

didn't discover if, but | learned that,

3 He was a very criticel writer or editor and maybe he thought there was too much wasie in a

longer paper, too much background and he liked to give | . .

MACARTHUR: [ think you're exactly right. [ think so many of those briefing papers, you
know, Jesus, vou've got a paper twenty-eight, thirty pages long. [fs got'a lot of stuff in it that is

not wew to him at all and it takes lime. So we tried to keep our briefing papers, the size of them,
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to essential points, And we'd leave them with him and T know that he looked at it them
sometime. In fact, | know that he glanced through most of them. But he liked to talk and discuss
because T you're reading something and you want {he Seeretary of State, well, what about this or
why not that, or something like that, vou know, He biked to give and take in the discussion part
of a pesition, If there were some aspect that oceurred to him that hadn't eccurred 10 us which he
felt the emphasis might be a bit different on. And of course, insofar as the treaty of cooperation
and securily (hal T was the negotiator for with Japan which 15 the basis ol our busimess pow,

President was indispensahle in that endeavor. If you'd like [ conld say a few words aboul that.

€} Yes. Before we get to Japan I'm just going to ask about Christian Herter. Did you notice a
difference in the State Department or maybe, you were in Japan when thal changeover occurred

but the relationship between Eisenhower and the State Department . . .

| Intermplion}

() We were talking about Herter and Eisenhower.

MACARTHUR: Well, Bisenhower and Dulles ended up so closely together, sharing views &nd

thoughts very often. Over that period of development rom the President first assuming the

Presidency with all the heavy responsibitities of foreign affairs across the board 1o go with it it

was an unusually close relationship. 1 think it would have been very diffhicull; Chres Herter was a
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very decent human person, an attractive personality, But [ think it would have been very ditficult
for anybody 1o Fallow in Dulles' footsteps. Because as | say, he had been in there from the
Commodere Hotel and before the President assumed the Presidency and then he set down with
the President [unintelligible]. Chris Herter was a very decent, fing man. [am not in a very good
position to judge the relationship because as 1 say, [ was in Japan, halfway around the world, |
didn't bave the focling that it was as close as the relationship which had developed between Mr.,
Dulles, T dan't mean that the President didn't have respect for Christian Herter, 1 think everybody
that knew him did. But my impression, and it's only an impression, was that it wasn'l quiie as
close and there wasn't the historical background of all those years that they worked together in

foreign palicy problems, Mr. Dulles and President Eisenhower,

Q! Did vou notice a difference @5 an ambassador in the relationship, n your relationship with the

State Department as Secretaries changed?

MACARTHUR: Ne, [ didn't, 1didn't. Of course, there was 2 difference m my personal
refationship with the two because [ knew Mr. Dulles so well, You know, [ travelled those
seventy to cighty thousand miles a year on those trips he took all over the world. 1 think 1 went
on every frip he ever took except one o Latin America. You know, when the day's over and
everyithing is up and vou lift the aircraft wheels and you're on your way, it could be in the evening
and we're going to perhaps sleep on the plane to the next destination, Mr, Dulles said, *T think

iz time that we all had a drink.” And we’d all gather in his cabin and we would have a drink



Amb.. Douglas MacArthur, 11, 2-6-90 Page 53

and talk about the events of the day, when vou're living in an airplane and travelling around.
Onee we had the President's airplane, once we had the leint Chiefs of Staff airplane with bunks
and evervthing else and we were flving acress the Pacific in it. In those days, you know, we were
whirlybirds, [t was before the jet age and tnips took a lot longer to zet from one place to another,
But Mr, Dulles was not without a sense of humor, that's something. You know, he had that sorl
of austere, Presbyterian nose that he looked down at. T remember once we were very busy, |
mean, he was an mfatiguable worker, worked every Saturday and Sunday. Sundays he used to
have his meetings over at his house. Bob Bowie and myself [unintelligible| other people. But
once we were preparing to go off on a trip and it's a tedious business if yvou're a coordinator of
plans and policies because he would lay down certain deadlines for the position papers and
everything, First to be gotten (o the secretary so he could glance over them and be sure they were
in keeping and then to go into his books so that if you're going into several countries, you know,
he can refresh his mind it"s all there, Very frequently in the bureaneracy the deadlines, you
know, were four-ihirty or five o'clock in the aflernoon se you can get them put together by nine
a'elock or ten e'clock ar eleven o'clock that night. Papers don't come in, some do and some don't.
And then the next day they don't come in until this and that and the other thing. We were
headed off on a iAp one day and we were, because of the time difference and the time that a
propeller-driver airerafl took to cross the Atlantic and Mr. Dulles had said that he wanted me to
take Saturday off because T hadn't seen much of my family and we were going 1o leave Saturday
afternoon. And so [ said yes, but 1 knew it was impossible because the papers weren't all there

vel, they hadn't been put together and the ones he had made changes 1o hadn't been corrected. So
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[ had to go down there [unintelligible] eleven that night. Saturday, actually. And then something
came up and the secretary thought [ was home, called up my house and my wife answered, and
this voice szid, "Can T speak to Mr. MacArthur?" My wife said, "Whe's calling piease? The
voice said, "Secretary Dulles.” She thought it was one of Mr, Dulles' aides. So she said to the
voice, "You go tell Seeretary Dulles that Doug MacArthur is down in that goddamn Departrnent
ol state where he 13 every morning, noon, night, weekend," and so forth, And the voice said, "I'l]
convey thal message to the Secretary.” And | was sitling in my office, papers were coming in. It
was ghout eleven o'clock in the morming and we were going to leave at four in the afternoon and |
micked up the telephone and said, "Yes." And this voice said, "Doug, this is Dulles. Go Liome at
once, vour homefront ig crumbling.” And then President Eisenhower was not without his
[unintelligible]. [ was having lunch in the executive dining room and the message came that |
was to join the President and the Secretary by 1:30. | joined the Secretary and the President in
the President's office right away quick. There was a [unintelligible] waiting downstairs to take
me up. Went over there and the President looks at me and says, "Doug, you're leaving for Paris
in forty-five minutes." He said, "I've had Wally,” my wife, "called, She'll meet you with a
sullcase with your clothes at the airport, There's a car waiting to take you. Now 1 want 1o tell
vou what we want you to do." And it was tied up with Vietnam. All of the French had wanted
us to intervene and evervibing and we were not willing to. The Prime Minister at that time was
Laniei who was my friend in the Resistance days, and they ordered me o go over and say why
we couldn't [unintelligible]. We weren't prepared to make available a very substantial amount of

military equipment and so forth for the French forces. But they called me up and said T was
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leaving in forty-five minutes, That's the way it went,

{0 And your wife would be meeting you at the airport with vour suitcase.

MACARTHUR: Yes, and then, what she did, she gol mixed up and | arrived in Paris the next
day, Twas in sorl of an old beat-up suit. The wrong coat and the wrong pants were in the
suticase, And then another time the president wanted me to go over when the French were being
very difficult to see my friend Chaban-Delmas, the speaker of the National Assembly. Tacque
Chaban-Delmas, who was prime minister of France at another time. He was the youngest general
in the French army. | knew him at the time of German accupalion and the liberation; So, you

know, semething had to be done rather guick,

(: You went to Japan in early "577

MACARTHUR: Yes. [ went to Japan in early "57. I gol there and I, when 1 arrived there [ had a
rather unpleasant situation where a young GI named Girard had shot a poor old rag-picking
waoman on the range and killed her. This had clearly happened not in the line of duty, He was
thoughtless, he had disobeyed orders to unload his rifle when he was ofT duty for lunch and he
just picked it up and was sighting it. He told me he had forgotten 1o unload it and it killed her.
And this clearly, in my judgment and in the judgment of the Japancse povernment, was not a

business commiited in line of duty and so forth. And the military were extremely insistent that
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he be tned s military court, U8, court, not in & Japanese court. The Japanese were just equally
insistent that he be brought (o trial before Japanese court, We got ourselves under the State of
Forces Agreement and it was elearly the case for the military, themselves, said it was not in the
line of duty and he had disobeyed his orders. The military put up a-big business o | called back
home and talked 10 the President. The President saw immediately that you can't have a State of
Foreces Agreement and when 1t's violated say I'm sorey we won't obsarve it And that isn't the

way that vou can make an alliance with . |,

() Thal was a sovercign nation . . .

MACARTHUR: So the President toek a position an this, and he sent me over to the Armed
Forces Conunittee, the Pentagon had been working on it and get them all chumed up and T got

them to understand the situation and so forth.

(- On Capital Hill,

MACARTHUR: Capitol Hill, yes. Armed Forces Committee of the House which the Pentagon
had warked on. So that worked out all right and that was a very happy occasion. Actually,
Ciirard got oft'a hundred times better than he would have under an American military court. He
aot three years suspended sentence and was cxpelled from Japan and that's all that happened to

him, whereas in an American military court he would have spent some years, at least four or five
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years, in the hoosegow,

X In Leavenwaorth

MACARTHUR: After I'd been there a while it was guite clear that Japan was headed back to

assume a very iImpertant role in the world.

: Can [ just ask you abowt the Girard case?

MACARTHUR: Yes,

(: Was there, the Japanese government, they were pleased with the way the case worked out but

tdoes that leave a permancnt ill feeling there?

MACARTHUR: Well, | think it helped me in one sense because they knew that | had supported
it and they knew that the military was putting up a sirong resistance {o the idea. And I think it
did helpthe idea that Twas at least being fair and objective with them as they saw il. So ahoul
ten days after | got there Mr, Kishi was made prime minister, They'd had a change in
government, And [ developed a relationship with him which, perhaps in part, was due o the
outcome of the Cirard case because the court had finally decided he was prime minister, So

aceordingly he got some of the benefits for this, We developed a very close and friendly
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relationship and where he could talk with frankness and not so much indirection as sometines
happens. I'm & greal admirer of the Japanese people. | think they're extraordinary quality but
they're different. They're proud of that difTerence, They're the anly nation in all the world that
fram the beginning of time, when, according to legend, some godiless came down and gave birth
o the first JTapanese, frst emperor, their sociely has developed uniquely in their islands. 1t hag
never been affected by the melding influences of other societies, religions, philosophies, brought
inn either through massive integration inlo & country or by conquest, They've sat there in their
islands developing their own unigue way. They're different, but proud of being different,
They're proud of today of being different. They think of themselves as different, this one has to

understand.  In any event . . .

(3: Had you been there before?

MACARTHUR: 1went there first as a boy, twelve vears old, with my father on my father's ship.
He took a ship. In 1921 the Japanese minister of the Navy invited the Secretary of the Navy, the
U.5. Secretary of the Navy and the Annapolis class of 1881 1o visit Japan as goests of the
imperial Japanese navy, And you ask why m the world did they deo that? They did it because we
forget, as Amencans do, that just 2 little bit over a hundred vears ago Japan was in feudalism.
When the Emperor Mciji came back in [867, *68 over to the Tokagawa shogun, shoguns had
been ruling Japan for over fifly years, started modernizing Japan, Their army then, and navy,

their army was bows and arrows and spears and swords and all that. Then he knew he had to
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modernize so he sent young men abroad to get skills and come and bring them back to Japan,
Among them was a man of a noble Japanese family, [unintelligible] family. He was sent to leamn
to speak Muent Enghsh and then go 1o Annapolis and he went and he graduated, he went in the
early "70s and wenl to Annapelis and graduated in the Annapolis class of 1881, 1921 he was the
manisler of the navy so he invited all surviving members of the class of 1881 with their wives 1o
come 0 Tokyo as guests of the impernial Japanese navy and my father was picked by the
Secretary to command the ship that took them all out, the paval transport [unintelligible]. And
the Secretary had a boy about my age and wanted 10 take his boy along but didn't wamt him te be
the anly boy, you know, and so my brother and myself took part and that was my first impression
of Japan. Al that me [ remember several things: one; the night before the Admiral arranged for
us to arrive on the fourth of July, And the night before | slept in the queen deck during June,
July, on the trip out there. A long trip from Norfolk fhrough the Canal, San Diego, Hawaii to
Tokyo, 1o Yokshama, We were going to make landfall early the moming of the fourth and so0 1
got up about 4:00 in the moming and I slept in the gueen deck [unintelligible] and asked
permission to go up on the bridge and T went up, the captain granted my request. | went up the
bridge, went out on one of the wings and coasting along on both sides of us were two, long, low-
lying grey destroyers, fapanese destrovers, two on each side, four, escorting us in, They had only
two stacks, much shorter than our stacks, they were low. And [ said to my father, "Too bad the
lapanese had those old-fashioned destrovers, our destroyers have those high stacks, four of them
sticking up." 1 said, "It's too bad the Japanese have those old-fashioned destroyers out there,”

And my father said, "Sonny, never underestiniate the Japanese, Those ships are len years in
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advance of our destroyers.” He said, "We still have four stacks because we haven't been able to
design something that gets the four boilers out through two and the silhouette is much lower so it
affects the wind resistance and one thing or another.” He said, "Never underestimate the
lapanese." So 1 went there bt that's when [ decided that | wanted to go into foreign service,
And then [ went out as counselor & couple of times with Mr. Dulles. We went on trips to the Far
East. He stopped offin Japan. Mr. Shigamitsu was foreign nunister then and he's the man that
first raised in 1955, on a trip here, the possibility of amending or changing the 11.5.-Japan treaty.
Because the original treaty was signed by Mr. Dulles and Prime Minister Yoshida in 1951, The
ariginal, it was a straight military secunty treaty, And 1l was signed when Japan did not have a
single man under arms and they asked us to undertake the responsibility, a heavy responsibility,
of defending them in the cvent of ageression. In the middle-fifties the Soviet Union was on an
expansionist binge and we undertook that, But in writing this treaty. which Mr. Dulles
negoliated, the treaty was quite ene-sided and enabled us to do all kinds of things without ¢ven
consulting the Japanese because i you've zot information or attacks or an early waming busingss,
well, then vou can't spend & 1ot ol time unless you're going to take temrible losses, take it on the
chin, going around trying to find somebody to consult with and get an agreement on particularly
in a society like the Japanese where the decision-making process is nol by majorily vole or
conscnsus. [ semetimes takes a long time. By the time | reached there, lapan was on the way
hack to status as a major player in the international world, economically, industrially they were
coming back, And they had, as contrasted with *51, they had their self-defense courses by that

time, And it was a totally different ballgame. And then Mr. Kishi approached me after 1'd been
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there about six of eight months and asked to see me alone. And T went with just my interpreter
and he had his, told me that he felt the time had come when we should renegotiate the treaty and
make it on 8 more equal basis, Under the present treaty we could commit Japan to thermal-
nuclear war without even consulting them. He wanted no misunderstandings and needed the
protective umbrella of American power. Buot the Japanese oppesition in the Socialist party and
the radio broadeasts in Japanese from both Viadivostok beamed on Japan and from Bedjing were
altacking the treaty and saying that the United States was tring to mahtanze lapan and they were
going to recreate some kind of a military system and so forth. And the unequal features of this
ireaty led to socialist propaganda in Japan. | thought about this for a while and he spoke to me
again ahout it, T gave it serious thought and then 1 agreed with him and in agreeing with him
rementbered some of my conversations with General Eizenhower at SHAPE that il a treaty was
to be meaningful and enforceable it had to be based on those three principles; sovercign equality,
mutuzal regpect and each country seeing the treaty in its own enlightened self-interest. So after
considerable thought Mr. Kishi said, "However, we'll have to honor Article IX of our
constitution," That's a so-called no-war article, it says they can't have any mililary forces or
amvthing like that, We had insisted on that in their constitution but when we got into trouble in
Korea the Japanese then invoked (he United Nations charter which gives every nation that's a
member the inalienable right of individual and selective self-defense. So they had this self-
defense foree, small, fifiv or sixty thousand ground force, sixty-five thousand ground forces, |
think, at that time and an air force and a small navy. So sent a message, Top Secret Bum Before

Reading, you know those things, to the President and (he Secretary saying that | felt the time for
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ug to give serious consideration 10 either revising or having a new treaty. And then [ was asked
1o eome back to Washinglon and when [ got back there, the Secretary wanted 1o sce me, we had a
meeling al the White House with the President on this thing but he wanted lo sce me right away.
So [ went to the headguarters there, the Department, and the secretary greeted me formally and
then he said to me, "Doug, what's wrong with that treaty | negotiated 1n 19547 1 said, "Mr.
Secretary. you're a great lawyer and you were such a good lewyer you got 95% of what you
wanted for your client." T smid, "Things have changed and it's just today too good to be true,” A
little pride ol authorship there, T'll come back to this in a-minute, it was an amazing story. So we
went over to the White House and [ laid out this telegram, two or three pages of basic briefing,
The President asked me a few guestions and one thing or another and he samd basically, "l agree,"
And he mentioned again the three principles; sovereign equality, mutual respect [unintelligible].
He said if' & party feels a treaty is nol in its own self-intercst or if' a treaty is working against ils
own seli-interest then it's unenforceable unless you land the marines. There's no way we can land
the marines, And [ pointed out that if the thing ever got out of hand, that our bases were such
that they could be interdicted by simply cutting off communications, road and rail and everything
else to our vanous bases, And that could be done by mobs who were simply trying to build up
hostility and American reaction. So the president finally said, "1 agree." "But," he said, "on one
condition.” He said, "We cannot go back to the Japanese unless we are fairly well assured that
we've got a framework for a new treaty that the Foreign Relations Committee, leadership of the
Senate on both sides of the aisle all agree.” | had made a rough cut ol a drafl treaty but the

principles laid down were not it the rough cut that followed. Bul the principles, which I said that
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the treaty would have to be based was: one, it would have to be fully consistent with our other
treaties in the Pacific. and NATO. Because if we had a treaty that was inconsistent we would run
e immediate or contradictory problems with the Senate Foreign Relations Committee; and the
second condition was we had to accept Article X of the: Japanese constitution, we couldn't do
violence 1o il because we had been responsible [or that article, but furthermore, ifwe did it would
loak indeed as if we were tryving to miliarize Japan. The President agreed. So then [ went over
and s#w the chmirman, | think it was Bill Fulbright, Mike Mansfield. 1 saw the top three people
on both sides of the gisle in the Senate Foreign Relations Committee, [ saw the majornity leader
and minorty leader of the Scnate and | saw the speaker of the minonty leader of the House, And
Bill Fulbright put it best, T guess. 1got agreement from all of them that we could negotiate
within this ffamework consistent with our other treaties, thal we would bonor the JTapanese
Article IX of their constitution. And Fulbnight said, "Well, there's no way any of us can say we
give approval in advance to a treaty becanse we can't approve a treaty unti] we know what the
hell isinit." He said, "On the basis of the framework in which you negotiate, we certainly feel
that it is an adeguate framework. Go ahead and see what you can do.” So T went back 10 Japan,
and this is where the amazing part comes in. | thought Mr, Kishi would be very pleased with this
z0 [ went to him and he was pleased. But then he said, "] have a little trouble with Yoshida-san.”
Mr. Yashida was negotiating the treaty with Mr, Dulles. And I said, "What's your trouble? He
said, "Well, vou have been very enthusiastic and two of the factions thal are impaorlant, (he
Liberal Democratic Party and a sertes of factions, a sort of hang over from feudal days. [t's not a

political party in the sense thal we know it as a grouping together of factions for immediate and .
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[Trterrupiion)

MACARTHUR: |, . was feudalism before the major restovation of 1967, 1968 where they, the
fendal lord had his samueai swordsmen, the ones with the most swordsmen were the most
effective ones and were the leaders. So the present system politically is sort of a throwback to
that where vou have a Liberal Democratic Party, basically middle-of-the-road conservative party,
anil they have their political samural swordsmen, those are the members of the Diet that support
them, that individual leader, And when T was there there were about seven or eight factional
leaders, two of them were known as Mr. [unintelligible] Boys, Mr. Yoshi’s Boys. So obviously
he had a domestic problem within his cabinet because the factions are represented within the
cabinet. Then this Mr. Yoshida came aboard, 50 1 called up Mr. Yoshida and smd I'd ike to
come down and see him and he invited me for lunch the next day. He had a little house behind
the dunes at Oiso, And | got on an Army chopper and choppered down and T went up and he
came down and briefed me at the little gate of his cottage down (here.  After the usual greetings
he said 1o me, "What's wrong with that treaty T negotiated?" Exactly Mr. Dulles' words, So both

those gentlemen had a little fecling of pride.

Q: Ouwt ol authorship?

MACARTHUR: Out of authorship. Yoshida said it in perfect English, be'd been ambassador at

the Couwrt of St James's, he was flawless. Sowe got on and got moved ahead. But the military,
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ol course, understandably from their viewpoint they didn't want to lose any of these special rights
and privileges, they had to do almost anything that they wanted, But the President, who knows
the Pentagon better than any President we ever had, felt there was no problem, hecause there was
ne problem there, Tipped the sink back on one oceasion, but they got over it and we got . . . |
went out, this is the beginning of May, 1 was invited out by NHE, they did an one and a half hour

decumentary an the UJ.5.-Japan treaty, on the 30th anniversary.

() [s that their national television?

MACARTHUR: Yes, NHE is the Japan National Broadeasting Company, so they asked me 1o

come out and spemid a week out there and they did some stuff. .

); That was the anniversary of . . .

MACARTHUR: It was very, apparently, 1 haven'l seen it, it was in Japanese, of course, but [ got
several letters from friends in Japan saying 1t was a very good program and gave support to the
idea that it had served the best interests of Japan over the vears. See, it was sei up so that it was
good for ten years and then it could be denounced, sbrogated by either side with one vear's notice
and it's still there: Although, as we move now into a new phase with the Cold War and
particularly afier, I think the Russians probably will give up those four little small islands that are

causing so much trouble, the tail end, the very tail end of the Kunte. T think that Japan, as it
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assumes an increasing rele of leadership, world leadership, because it 15 a financial and economis
superpower now, | think that our treaty relationship can be helpful, without any modification al
all, to get Japan more into consultation on world afTairs with our European and other allies. 1t's
true, they are now in the Group Scven, in the OECD on economic things, they are in things. But
Japan, as [ said 1o them when I was out there because I saw a number of people and they asked
mec about this trealy, whether the treaty should be medified or changed or amended. [ sad |
didn't think it needed any maodification because 1 said, you'll recall when we drew the treaty, |
drew the first draft of the trealy and we modifiad it and some of those things, Bul itisnot a
securily treaty, it is a treaty of mutual cooperation and security, that's the big difference. And [
took bits and picces from the ANZUS treaty and our treaty with the Philippines, and NATO and
other things but we start off with the preamble about contributing to world peace and stability
and so forth and then purposcly, and the Japanese fully agreed with substantive Article Z, we
dealt with economic cooperation, which was more important now than ever, And we didn't get
down 1o military cooperation until about Article 4 or 5, because | wanted and the President
wanted, and the Japanese fully agreed, that this was more than just a simple military treaty. It
was a treaty which embodied the very special relationship between our bwo countries, where we
had mutual and common interests in the world as well as in the Asian rim of the Pacific that were
valid and would remain valid in the field of economics and commerce. And we're an essenttal
market for Japan, Japan is our largest market for agricultural products. Peace and stability in
neighboring . . . the interesting thing is that Japan's neighbors have the same sort of fears and

apprehensions and, "fears” is perhaps too strong a word, but same sort of apprehensicns about
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Japan, instinctive psychological concerns that the western Europeans have about Germany.
Because a powerfil and ruthless Germany has created a lot of devastalion and Japan in the "30s
and "40z did the same thing out there, We forget the rape of Nanking and instantly overrunning
Chinga and the Manchurian business and the rest of it. And they're the Greater Co-Prosperity
Sphere in southeast Asia. And when | was there negotiating the treaty the Chinese Communist
regime, Beljing on their radio broadeast in Japan, denounced me as & militarist that came from a
long line of brutal and licentious soldiers and sailors and 1 was out to re-militanze Japan so they
could be an American pawn in taking over the Asian nm of the Pacific and the rest ofit. Twas
out there, 1 led a group of journalists out there aboul four or five vears ago and [ recerved a very
warm welcome and that evening [ gave a dinrer and one of the people was a member of the
Politbura, a colleague of Mr. Dang, and just before dinner, we had about forly people at this
dinner, there were four tables of ten [unintelligible], his interpreter came up and sawd he wanted
me to go into 1his hittle aleove-like room next to the place where the tables were and have dinner
alane there, And so we went in and talked about the world and China and everything, And [ said
to him, "Mr. Se-and-s0," | said, "when I was negotiating the U.S.-Japan security treaty [ was a
villain, [ was a very evil man. What do vou think of the U.5.-Japan security trealy now?" T said,
"It's been in place for about twenty-five vears," And without a moment's hesitation he said, "We
think it's an element of stability," T said, "Well, why do you think it's an element of stability?”
He said, "Because as long as the United States is mvolved in the defense relationship with Japan
the Japanesc militarists can't mn wild." 1t's very much the same sort of thing in Europe. The

Europeans don't want Americans to get out. They want them to stay there.
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©: The Soviet Union has actually acquicsced snd invited Germany . . .

MACARTHUR: They wanted us for the same reason. T think there's a general feehng, the
psychelogical fecling going back to the past, which may be erroneous but it's there, and il you've
s something in your mind or in your heart or in your breast that's gnawing at you, it's a realily
whether or not it's trug or not. The reality i3 that therce is concerned nervousness about a unied,
stropg Germany. And as long as the United States is in there and they're a part, and Germany 15
part of NATO, and it's in there with the United Slates, and the United States has forces there,
then it's an element of stability and put that in there, the resurgence of ultra-German nationalism

that [unintelligible]. It's the same sort of feeling over there, in South Korea, China, and so forth.

(O During the administration was there a preoceupation with Europe? Was the Pacific or Far

East neglected, from your perspective, do you think?

MACARTHUR: T don't think so because 've said earlier that I've felt that the, you see, we're.an
Atlantic and & Pacific power, both. Europe is an Atlantic one, We have a vital interest in what
happens on the opposite rim of both the Atlantic and the Pacific, the western European rim of the
Atlantic and the Asian rim of the Pacific. And President Eisenhower and Mr. Dulles knew better
than anybody that our whole security posture and strategy, if you will, our strategic concept was

the tripod concept with North America, Canada, the UL.8,; NATO Europe; and Japan, Because
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there 13 no other way, without alliances on both sides of the opposite rims of the two great
oceans, there is no way that we can project the deterrent effect of American conventional power.
Sure you can say vou have thermeo-nuclear power bul what you're talking about then is mutual
assured destruction. You're talking about the end of the world m a eertan sense. There's no way
that American deterrent power of a conventional sort can be deployed from America’s Atlantic or
Pacific shores, the distance is too god-danged far. That's the problem we've got today in the
Middle East. We've got no place from which American military power, deterrent power with
what Iraq i doing, can be easily deployed to that arca. We've gol no place al all, no place to go,
No Arab country has yel to do it. So the President, first of all because of his whole back ground
and knowledge and coninbution 1o the development of our strategic concept and the
implementation of it and one thing or another, knew better than anybody else the vital imporiance
of the Far East. And there was cerlainly no neglect on it and T wag vather sarprised when [ was
asked 1o goto Japan, 1 had let the President and Mr. Dulles know that | thought four years was
long enough for anybody in 4 position in the Department, that you needed new blood and new
things because I'd been in the bureaucraey long enough Lo know that inevitably you get into a sorl
of pattern, a ribbon pattern of thinking, a pattern of seeing things and one thing er another. And
then they came up with the suggestion that | go te Japan, which was on the way back and where |
represented our most important partner, friend and ally in that part of the world which was well

on the comeback trail. We wanted to be sure 1t was on track.

) What were the major issues? An economic activist treaty was negotiated, there was textile



Amb., Douglas MacArthur, 11, 8-6-90 Page 70

imporis ., ..

MACARTHUR: We had a problem, At that time Japan had a balance of payment deficit with us
of about one billion doltars a vear on trade, commerce. That was compensated for by the
spending of our armed forces in Japan at that time. Today lapan bears mest of the burden of the
expense of maintaining our forces there. But at that time that one billion dollars, when you take
the pay allowances and the spending of our troops and the facilities and one thing or another so
that there was no tremendous trade imbalance al that time. But on the other hand, Japan on the
comeback trail, a country whose whole policy was primarily and almost totally based that its
recovery would depend on export, an export driven economy, where through their system were
excrcising restraints, They had greal access o the American market but they were exercising
restraints on imports from our country and from abread, but particularly from cur country
because we were their bigeest trading pariner, And at the same time they were flooding our
nurkets with textiles, thal was before, when Twas there Japan was ene of the cheapest places o
lrve 1n the Far Easl. 1t's unbelicvable. So we had trade problems and we had the constant
problem of the Socialist Party which was dominated by Moscow in Beijing: Communist . | .
while il was & socialist party their whole policy was one hundred percent right down the line.
The transiations were virtually the made im Moscow or Beijing. That's changed now, happily.
It's still o leftist party but the dominant position that the Communist propagandda had and the
position that they ook, pasition of the Socialist Party was indistinguishable from the position

taken by the broadeast in Japanese from Maoscow and Beijing. That's changing, has changed.
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And with Mrs. Doi, the Socialist leader, vou get somebody whe's quite different from Asanuma,

-

the man [ had to deal with, who was a complete stooge of the Communists, But ., ,

0: One incident that did occur while you were over there was Little Rock, Did that have a

faliout in terms of the, our treatment of racial minonties?

MACARTHUR: Which?

(3o In'57, the Little Rock ineident when Eisenhower had to send troops into Central High School

and I'm wendenng if that had any . ..

MACARTHUR: Well, I'm sure it was exploited by the radio. [don't recall that with the average
Japanese 1t meade much of a dent, no, Now, we did have problems with textiles where they
aceepled "voluntary” quotas, [ discovered through the American Chamber of Commerce in Japan
that among other things, Japan then had one production line for automohiles, for passenger cars,
They had a lot of trucks and van-type things. They had one line in Nagoya that produced 35,000
cars a year, that's all, moedeled on the Ford line, which Mr. Ford invited the Japanese to come and
heiped them take Blueprints of. 1 went down there shortly after T got there because T've always
had an intenge interest in the economic side of our relations with other countries because politics,
damestic and foreign, are driven by economics with great revolutions driven by economic

deprivation and disasters. And I went down there and they tell me with great pride that they'd
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already eliminated two of the assembly stations that Mr. Ford had on his line and they were in the
process of eliminating a third. And this was in 'S7 and they didn't start exporting cars i this
country untif almoaost twenty vears later, in the seventies, carly seventies. [ said, "Well, how did
yau do that? They said, "Well, we found that in cerlain places there were this part, and that pan
and sometimes a third part and they had 1o be put together so vou had to manufacture the pars
separately. Then yvou had to have the labor of assemblymen and then you had 1o put them
together and we [ound that we could design a single part that was much more dependable that
would do the trick and so forth and we eliminated both the manufacturing side of these separate
thinmgs and the labor involved in assembling them," So, vou know, let's face i, Tdon't know why

we didn't think of some of these things.

¥ You had a preview of what lie abead, it sounds like.

MACARTHUR: Well, one of the things 1 found, they were ultra-protectionists. You see, they
had a thing that we used to call in the embassy Japan, Inc. Japan Inc. was the ministry of
industry of trade that laid down policy and then the bureaucrats would design specifications that
were unique 1o Japanese produets, Or regulalions, for example on cars, The president ol the
American Chamber of Commerce in Japan came and said, “We can't bring in any car from
America,” and they were producing, as | say, only this 35,000 a year, these litlle Toyotas, They
were a far cry from what a Tovola 15 loday. “We can't bring in a car because MITT s got a

regulation that you've gol lo own the car personally for thirty menths before you can bring 1t in.”
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I wasn't & question of tariff, it was this regulation. And this was the way they did it, by
designing regulations or specifications which prevented imports while they developed their
exports and developed their product for eventual export and then targeted a markel. So [ went 1o
Mr. lkeda, who was prime minister, and said to lum, "Look, | canl take this. If vou don't do it
I'm going to recommend a hundred percent nse i the tanff on textiles.” Which is one of their
big exports there before it went ofT o the lower, to the NICs, the Near Industrialized Countries,
lower wages and so Torth, He said, "You know, you can't do that" 1 said, "Well, I'm sorry. Six
weeks and 1T 1t isn't done I'm telling vou quite frankly in advance thal I'm going o inform the
prime minister and I'm going to recommend a hundred pereent increase in the taniT on textiles.”

And then | got word in about three and a half weeks that the rule had been changed.

{): That probably happened more than once, that sort of thing?

MACARTHUR: Well, it was a highly protected market, 1'm the first to say that we were not the
mosl skitlful people in marketing oul there. And under the Japanese system where they're [oyal
te their company, you know, its life employment in these days. Tt is beginning 1o change now,
You couldn't get any Japanese managers who would leave therr company 1o goe and work for you,
| mean, our headhunters thal we have over here that go in and see a guy in-a company that's
doing 2 great job and somebody else needs the guy and he's CEQ and they do ths and they do
thal and 2o in and make an offer and the guy switches over, Under the Japanese system it's life

empioyment; loyalty and fidelity to the company, On the other hand though, when [ was there



Amb.. Douglas MacArthur, 11, 8-6-90) Page 74

Sony had 775 emplovees. | don'l know how many tens of thousands they've got now. It was
founded by lbuka and Morita. Akio Morita, [ know him well. 1 saw him when I was out here in
May. Heinvited me down to Nagoya and showed me a new line. But they founded the company

aficr the war, '46 or '47. Their slogan was "Research makes the difference." And it does.

(3 Yes, it sure does. Was there joint Japanese- American concern about the economie

development in southeast Asia? Any efforts in that regard?

MACARTHUR: Well, we were doing it. That was before the time that the Japanese had much
of a subclass. They had a very definite interest in southeast Asia. They always have had, and in
China, even with a Commumnist regime that was hostile 10 the government, That inlercst was a
natural sort of hinterland and marketing place. That was before the NICs had fully emerged in
the re-industrialized countries; that is South Korea, Taiwan, Hong Kong and Singapore, that have
emerged as small industrial giants in their own way. Bul the interest was certainly there. And it's
been there, with a country that sees itsell as having to trade to live because it's gol no raw
materials, because i's got no energy. It's etghty percent mountainous and you've got half the
papulalion condensed in an area, total area, which is the size of California but of which only
twenty percent i5 arable and livable. That's probably why the Japanese are o polite, il they

weren't polite they'd kill sach other, being crammed together that way, But the interest is there,

€: What was the Japanese view of the Eisenhower administration, the lapanese's governments?



Amb.. Douglas MacArthur, 11, 8-6-90 Page 75

MACARTHUR: They thought very highly of the Eisenhower administration. The Eisenhower
adminsstration had shown understanding on the Girard case. The treaty had accepted Article X
af the treaty. And I'd like 1o say just a word about the failure of the President's visit to

materialize,

(: That'snght. | wanted to ask about that too.

MACARTHUR: Because there was & greal deal of misunderstanding. When the trealy was
finally signed in the White House in January, Mr. Kishi invited the Presidenl 1o visit Japan, The
President said, well, he accepted the invitation but on timing he didn't want to be there until after
the treaty had been ratified. Because he didn't want to have an American presence injected into
what by that ime was quite clear would be a great effort on the part of the left 1o ereate problems
in the ratification process. 5o Mr, Kishi thought and then said, "Well, if vou come in June we're
going to have the ratification process finished by the end of March, then April, May, and you
come about the nuddle of June and everything. Sure, we'll bave some demonstrations and seme
turmail, bul it all have guicted down." 5o that was the basis on which the president accepted
the invitation. That the treaty would be out of the way, the ratification by the Japanese would be
completed almost three months before he got there, hopefully three months, but 2t least two and a
half months. If that there had been demonstrations they would have guieted down, there'd be no
probiem. S0 we went back (o Japan, Well, under the Japanese system of decision making, as [

mentioned earlier, the decision making process is totally different from ours. It's not by majority
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vole, it's by consensus. And in the cabinet when I was negotiating the treaty, which took a long
time, almost two years, that was one of the reasons why it took so long. Ome occasion, ina
cabinet of twenty-four, two or three people have reservations and wouldn't say yves and evervthing
stopped untl they withdrew their resolutions and went along. So Kishi got back there and the
thing was put inte the Diet machinery and then what happened? The Socialists said they couldn't
accepl it and they refused to let it be brought to a vote, And days dragged on and February came
and March came and the end of March came and nothing was happening. The debate went on
and on and on, but endlessly but the Socialists would nol agree 1o a vole on the treaty where they
would be defeated. And under this consensus business they didn't agrec or had to work out some
fashion where they did agree to a vote, but they wouldn't aeree. And so then we went on inie
April and 1 was getting extremely concerned because the modest demonstralions and there was
the propaganda in the thing-and Moscow and Beijing beaming in a lot of stuff. And finally we
zob inte, I've forgolten the date, and Kishi then started getting desperate because the president's
visil was approaching and so forth. And then Jim Hagerty and what's his name? Appointmenl

secretary?

Lk Thomos Sesbon.

MACARTHUR: Yes, came out and | sent a telegram to them before they came saying that we
could expeet demonstrations when they came in and | suggested that they land at Hazuke, one of

our air bases. I'd bring them in from there and [ gol message back from Flagerty saying, no, he
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didn't want to do that. He didn't want to sort of slide in through the back door and i there was

eoing to be trouble, he wanted to see it. So, okay, | had a chopper stand by out there in case we .

[Interruption]

MACARTHUR: . . thousands of people were marching toward the airport here and two
thousamd over there, fifteen hundred. We got to the airpor!, ne problem, and got Tommy Seaton
and Jim Hagerty into the car and we started back and we went under a tunnel which goes under
one of the runways, and came out on the other side and fhere was 2 crowd of about five thousand
peaple; And they were all chanting and everything and they got in front of the car and there was
no way we could go on, Brought the car to a halt when they started hammering with sticks on the
car and shouting and jumping on the reof. They obviously had instructions not to physically
harm us because they could have. They could have turned the car ever and done all kinds of
things, And in fact, they were, one guy was dancing on the roof. There was an American
correspondent right up there taking pictures of Hagerly and company and myself in the back.
These suvs dancing on the roof and one of the American correspondents put his hand up and the
ey dancing on the roef jumped and smashed on his hand and he let out a yell and the Japanese

dancing on the roof, I was told later, bowed 1o Tum i apology.

(): That's very civil.
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MACARTHUR: Bui finally the police arrived and they built a little cordon about as wide as
from here to the bookease. Just a thin line of police for this huge mass, by this time about ten,
fifteen thousand people and there were choppers, a line of police over lo the chopper. They were
throwing sticks and things al the chopper's blades. And we finally pot there and they could have,
as | said, taken us at any time they wanted to but they didn't and we gol in the chopper. We got
back into Tokyo and as the blades wound down one of them fell off, which if it had happenéd a
minute earlier we would have been cight hundred feet up in the air and that would have been the
end of us all. [had recommended then . . . well, then we went on to the business of the . . . T can't
remember the exact chronelogy of the thing culminating in when Kishi forced the vote through
the House of Representatives, which came as an unexpected thing because that just wasn't
lapanese, it wasn'l consensus and so forth, But he got desperate and forced it through. Then
there was a sertous tiot and a girl got trapped over that, by the rioters. And so T went to sce Mr.
Kishi and 1 said 1o him that the whole purpose of the President's visit had been based on his
assurance that the thing would ail be done by the end of March and here we were with the thing
Just several weeks away and 1 felt that the visit should be postponed. We won't use the word
cancel, I think the visit should be postponed.” And Mr. Kishi said, "Well, is this the President's
view or vour view?" Isaid, "It's my view, I'm talking to vou about it because I'm going to make
this recommendation to the Presidem and [ wanted you to know about it. T think it should be
postponed.” And he said, "Well, | can understand. T wanl to know what the president thinks
aboul it" So Isent a telegram off explaining what 1 had done and got one back very swifily from

the President saying that he approved of the position Thad taken. That came in at night, and by
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carly the next morning a follow-up message had come in saying that. “Tapprove the posilion you
have taken. f, in Mr.Kishi’s judgment, the postponement of my visit will lead to the non-
ratification of this treaty and the breakdown of security relationships and things, then 'l come
regardless of the risks, personal risks and other things invelved.” Well, in retrospect I should
have gone back to the President and said, "If I put this to Kishi he's going to automatically say
yes, come glong.” Bul 1 didn't and [ told Mr, Kishi that | had promised [ would put it 1o the
Fresident and the President agreed that the situation was extremely difficult and not propitious,
but if in Mr. Kishi's judgment it would lead to a breakdown of the whole security relationship,
then the president would come. Mr. Kishi said, "1 must think about it." Then he called me back,
I think it was later that day or later the next day, [ think it was, said that he had thought about it
and he felt the President should come, So then | couldn't tell this to the press and the
correspondents but [ had recommended that he not come and the position the President had
taken, il just wasn't the time to get all that into the public sector and [ didn't think it was fair 1o
the president either. But instead of getting better the nioting gol worse, And Chris Herter was
very worried about it and [ said, "Look, 1 think that 1t's up to the Japanese.” the position [ took,
“to call the visit of £ 1 said, "If we call it off it will show a total lack of trust, confidence in
Tapan and so forth. And | think unlil the very end, it has to be cancelled at the end, they should
be the enes 1o do the cancelling. or saving that they have suggested we call it off because of
obvious reasons.” | said, "We can tell them to say it's a postponement." Well, finally the thing
zot 50 bad that Mr, Kishi called it off. 1L was just a few days before, the President was in the

Phulippines. The interesting thing i that this was then Kishi resigned and new clections were
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held

[ Was it as a result of the whole . ..

MACARTHUR: Asa result of this business and the only issue within the election was the treaty.

3 Had it been ratified in the meantime? Or he forced the . . .

MACARTHUR: Tt had been ratified, oh, | should have said that, when he forced it through,
when he gol the Liberal Democratic . .. See, what happened was, Kishi decided, finally, in
desperation 1o ask his party to ratify whether the Socialists agreed or not, And so they, the party
sard ves. And then they went to get the speaker of the house to hold the business and the
socialists had locked him up in a room in the bottom of the building so that he couldn't get in and
convene the assembly. The police were then called in to liberate the speaker and a tug-of-war
wenl on with the poor old man, he was an elderly man, until he was pulled across the thresheld of
the Diet. Once he was inside the vote was held and the treaty was ratified. But the Socialists,
when they saw him go across, they all walked out. They walked rght out so they wouldn't
participate in the vote, Bul then they got the Socialist paper and they got Ayalki, which was a
very important paper, o publish the stery saving that the Kishi government had called in the
military and the police and physically thrown these guys out of the Diet building thus violating

the most basic elements of democratic society and all the rest. So that was the kind of headlines
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in the Asaftd and, of course, immediately from the breadeas! in Iapanese from Beijing and from
the Soviet Linion. So there were all these rots and things runming around, T used o go out,
they'd have six hundred guards around the embassy, | used (0 go out on my rounds in a big
crowid. [ say big orowd, that's fve Lo six thousand people outside the embassy. And es [ drve
out through the thing | would bow to them and they would Bow back and then they would go on
siake danecing, There was a strange business, Bul then the upper house didn't have to do
anything under the Japanese svstem i the lower house is ralified the upper bouse can reject it and
it will have to go back. But if they do nothing and a period of thirty days pusses then the trealy
automatically, the action i3 automalically appreved by both Iinusm.s- And sa that's whal
happened. Butl poor Kishi was finished. He sat all alone until the final ratification, the fins
thirty days had pnssed and the treaty was ralified, and then he resigned, In the meantime
stmelndy stabbed him in the ieg which the Japancse considerad a mortal insult, They stabbed
him in the fanny, while stabbing him , . . He made & very courageons stand and his friends in the
Liberyl Democratic Party, which T said, is the grouping of a bunch of factions, each one with &
leader who had ambitions to be the next primie minister. They all virtually, all bul one or twa,
vouple of them, sat there on his [unintelligthle] stayed with him. And then the elections came
and the Liberal Demecratic Parly, the sleclions being fought on only one 1ssue, the teealy, sane
back with 1 belisve it was thirleen more seats than they had befare the clections were held, And
the minute the treaty was ratified the snake-dancing and all the rest of 1t and everylbing had
quicted down, you'd have thought nothing had happened. 1t was, in a sense, the media, the boob-

tube which concentrates an aclion hecause that's what makes peoples hearts pound, they
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portraved these mobs and evervihing, snake-dancing, Tokyo was Uien a-cily of about nine and-a
half mmallion people and there were probably at one time never more than thirty thowsand people,
forty thousand people, or something like that, involved m these things. But i you see them
clogged up io & narrow area il looks like the whole werld 15 coming, In the Ginza I'd go out and
cet away the embassy and the Diet building, you know, it was busingss as usual. But that 1sn't

the way the portraysl of it was,

(¥ In the weslemn mgdia, . .

MACARTHUR: Well, [ think it's, you know, I think, when you bave an action media, which is
whal tslevision s, then you concentrate on activs, And that gives you a picture. Bul the
Jdifficully iz that it may give you oply a simadl picture of the total pretuce, the reality. Buot that's
what peoplie see and they take i1 a5 the whole picture. And I think that's the natuee of the medin
Who the hell wants to-sit in front of the television and hear some guy pontificate for a half hour?
He could be saying some very interesting things, vou turm it over G another channel where the

aclion 15, where there's something gong . ..

{J: A car chase,

MACARTHLIR: Thal's nght
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{2 But you de think that the Japanese government had & favorable attitude toward the

Eiserbiower administration?

MACARTHUR: Oh sure. No question sbout it. They were very desperately embarrassed about
having 1o call offthe visit, They thought they had lost a lot of face, Amnd I think, when President
Eisenhower died, the tributes paid (o him and so forth in the Japanese press and media . - [
forgel who they sent over now Lo the president's funeral, But Jlm, hewas considered a top flight

human being and a friend of Japan.

i3: The erown prince visited, was that before you were there or was thal after?

MACARTHUR: The crown prince came over . .. No, T came over with lam,

Gk Okay

MACARTHUR: He cune over, | bave a picture of hime up there he pave me afler the tig, The
oune with the President behind over there, one of Mr. Dulles and Mr. Kishi and all the staff, I'll
show them Lo you faler. The crown prince came over and 1 eseorted him arownd on his visit here
and his lovely wife, Princess Michiko, now the empress. And he, of course, speaks some
Fnglish, which his father didn't, His father was brought up in the old days behind the silken

curtain. The crown prinee, who is now the emperor, it's « new generation and one thal was
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different from his father's generation, His father was really still & hangover from the old days

where the emperor, you know, when he passed along the street everyhody had to put their eves

down so they dida't look at him and all that stuff. 1 was changing when [ was there, but the

crown prince grew up in adifferent ora, postewar era. He was a very niceyoung man. | enjoyexd

my twip with him and his wife, who is charming, | attended their wedding bunguet,

{J: Hirohito was still alive the whole time you were there?

MACARTHUR: Yes, he was emperor.

(3 Through the mid-70s or something?

WMACARTHUR: 1 beg your pardon?

(2 Was it through the 70s that e was, he just passed away not that long ago.

MACARTHUE: 1 beg your pardon?

): Hirohita?

MACARTHUR: Yes,
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0 e was there

MACARTHUR: Oh, he was there for seventy-some veiurs or something like that.

(k Did be, e passed away in the last severl vears or how lang ago?

MACARTHUR: Oh, it was just a few vears, short vears ago, Last several vears, a few vears.
I'm so old now 1 can't remember, the yvears pass so quickly, But it has not been very, very long. [
think maybe four years, something like that, three or four, something like that, T still have the
litte silver thing with the imperial cresl, my wife and [ each pot one when we attended the
wedding banquet of the crown prince. That's a habit they would do when ey had speciil
veeasions. Butl President Eisenhawer was a friend of Japan, & man of great stature, And. of
cotrse, with the Japaness, even though they demiliturized and cverything else, there was
admiration [or his war record. He was known as a courageous andg galiant leader, On top of that,

tie tan had deep undersianding so he was @ very well-seen fgure there.

L Was his-age, you could use for venesling him log because he was a little older, or 15 that

more of g myth!?

MACARTHUR: No, it isn't a myth insofar as the Japancse go, [t's.changing now butl when [ was

there the average CEQ of a-company . . .
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2 You were a young ambassador probably?

MACARTHUR: . in their seventies, these guys that you dealt with. Nakasons was laler prime
nitnister when | saw when T was aver there four or five vears apo. e was the youngest cabinet
minisler Jiapan had had. He was forty-onsg, [ think, when [ was there. He was head of the Science
andl Technology Apency and then later bevarme head of the Self-Defense Forces Agency and
eventuaily prime minister, But the average age of the, you know, the leadershig is in the sixtics
and in some of the industrial companies it be in the low seventies, Sony was an exeeplion with

Asio Morita and Thuka, but they founded it as velatively voung men after the war.

03: 1 think that you govered this very well,

MACARTHUR: Wil you take care of editing it7

 ¥es.

MACARTHUR: Because it'l], you know, there are 4 lol of um's and ub's and there may e some

repetilion.

() Right,

[ End of Transcript |
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